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ZAKUUČEK 28. JAR-a V MOŠKANJCIH 

Veličasten aeromiting 
z velikim letalskim mitingom 

na letališču v Moškanjcih se je v 
nedeljo, 8. septembra zaključil 
28. jugoslovanski aerorally za 
pokal maršala Tita. Sklepni del 
slovesnosti so v soboto in nede-
ljo odlično izvedli člani ptujske-
ga aerokluba ob pomoči zveze le-
talskih organizacij Jugoslavije in 
s sodelovanjem jugoslovanskega 
vojnega letalstva. 

V največjem tekmovanju mo-
tornih pilotov Jugoslavije je letos 
sodelovalo 35 pilotov iz 22 aero-
Idubov, ki so v tednu dni prelete-
li 1200 km dolgo pot in pri tem 
dokazovali še razne spretnosti. V 
reprezentanci Slovenije so bili 
kar. štirje ptujski motorni piloti, 
ki so se odlično uvrstili — vsi 
med prvih deset tekmovalcev. 
Danilo Hojnik je dosegel odli-
čno tretje mesto, za njim je na če-
trtem mestu pristal Vinko Pišek, 
osmo mesto je dosegel Drago 
Krepfl, deveto pa Milan Kralj. 

Zmagovalec 28. jugoslovan-
skega aerorallya je postal Mijo 
Ban iz Osijeka, ki mu je na ne-
deljski sklepni slovesnosti izročil 
prehodni pokal maršala Tita, od-
poslanec predsedstva SFRJ, 

Franc Šetinc. Ta je v slavnost-
nem govoru poudaril odlično 
pripravljenost našega civilnega 
in vojnega letalstva (izvleček nje-
govega govora objavljamo pose-
bej). Blizu 20 tisoč glavi množici 
je v imenu organizacijskega od-
bora sklepne slovesnosti JAR-a, 
govoril tudi Alojz Gojčič, pred-
sednik zveze letalskih organiza-
cij Slovenije. 

Sledil je velik aeromiting, na 
katerem so prikazali svoje znanje 
in sposobnosti najprej civilni 
motorni in jadralni piloti, balo-
narji, zmajarji in modelarji. Po-
slastica za vse obiskovalce pa je 
bil nastop letal jugoslovanskega 
vojnega letalstva z letali Jastreb, 
Galeb, Orel in Mig 21. Vrhunec 
prireditve pa je pomenil pravgo-
tovo nastop akrobatske skupine 
Jastrebov, ki so prikazali vso 
svojo spretnost na nebu. 

Med številnimi gosti sta se slo-

vesnosti udeležila tudi poveljnik 
našega vojnega letalstva, general 
podpolkovnik Anton Tus in 
predsednik zveze letalskih orga-
nizacij Jugoslavije, generalmajor 
Živko Blagojev. Aeromiting so 
letalci zaključili z zabavnim de-
lom, na katerem so množico raz-
vedrili — humorist Vinko Simek 
in ansambel Zrelo klasje iz Ptuja. 

M. Ozmec 

Del okoli 20 tisoč glave množice na letališču v Moškanjcih Foto: M. Ozme< 

Na letališču je pristal Jastreb ob »vrabcih« — letalih slovenskih aero-
klubov 

Za konec je akrobatska skupina Jastrebov izvedla čudovit program, ki 
Je očaral gledalce . . ^ 

Posnetki: M. Ozmec 

Prikaz reševanja s helikopterjem Padalci iz ALC Lesce so poskrbe-
li za posebno atrakcijo 

Kaj spremeniti 
v delu delegacij 

Občinska konferenca SZDL Ptuj je v letošnjem letu organizi-
rala razpravo po krajevnih konferencah SZDL, enako tudi občinski 
svet ZSS v osnovnih organizacijah zveze sindikatov. Številne pri-
pombe, predloge in pobude s teh posvetov sta potem obravnavali na 
skupni seji obe predsedstvi, podrobneje razčlenili delovanje delegat-
skega sistema v občini in imenovali delovno skupino, kije iz vsega 
povedanega pripravila predlog vsebinskih in organizacijskih spre-
memb v delu delegacij, konferenc delegacij in v delu skupščin. 

O tem predlogu bosta v naslednjih dneh razpravljala O K 
SZDL in OS ZSS Ptuj kot nosilca vseh volilnih priprav v občini, ga 
prav gotovo dopolnila z novimi spoznanji in končno sprejela. 

Iz predloga, ki ga je pripravila delovna skupina povzemamo, 
da gre predvsem za delo delegacij in skupščin samoupravnih inte-
resnih skupnosti. Predlagajo, da je treba za vsako interesno skup-
nost posebej preučiti, katere zadeve in kdaj mora obravnavati skup-
ščina SIS in katere zadeve bi lahko obravnavali posamezni odbori, 
o katerih bi lahko samostojno sprejemali sklepe in o katerih le za-
časne sklepe, ki bi jih potem končno sprejela skupščina SIS. Na 
podlagi teh, strokovno preučenih ugotovitev naj bi potem dopolnili 
statute, poslovnike in druge samoupravne akte v posameznih SIS. 

Bolj je treba razmejiti delo in pristojnosti zbora izvajalcev in 
zbora uporabnikov skupščin SIS. Sestajala naj bi se na ločenih se-
jah predvsem takrat, ko bi obravnavala vsebinsko pomembnejše za-
deve, kjer se srečujejo različni interesi. Če ne bi prišlo do uskladitve 
interesov in temu ustreznih sklepov, naj bi imenovala medzborov-
sko začasno telo izmed delegatov in po potrebi tudi drugih strokov-
nih delavcev, ki bi pripravilo za oba zbora sprejemljiv predlog skle-
pov. 

Se večjo skrb kot doslej je treba namenjati pripravi gradiva za 
seje, ki mora biti pripravljeno pravočasno. Za vsako obsežnejše gra-
divo je treba pripraviti skrajšane povzetke in z — delegatu s popre-
čno izobrazbo, razumljivo obrazložitvijo. Posebno skrb je treba na-
menjati vsebinski pripravi gradiva, ki mora biti strokovno preučeno 
in kjer so za to pogoji, predlaganih naj bo več možnih rešitev z na-
vedbo posledic odločitve za takšno ali drugačno rešitev. 

Podprli so predlog, da se v okviru občine Ptuj ustanovi stroko-
vna delovna skupina, ki bo v okviru družbenega sistema informira-
nja podrobneje preučila obveščanje v delegatskem sistemu, pripra-
vila predloge boljšega obveščanja za odločanje in tudi predlog za fi-
nanciranje delegatskega obveščanja v občini. 

Delegacijam v krajevnih skupnostih in v OZD so dolžne stro-
kovne službe nuditi več pomoči pri njihovem delu. Tako pomoč naj 
bi bile dolžne nuditi strokovne službe v OZD, KS in v SIS, pa tudi 
nosilci funkcij v skupščinah SIS in v posameznih odborih. 

Enotno mnenje v vseh KS je bilo, da naj vsaka krajevna skup-
nost v bodoče oblikuje samostojne delegacije za delegiranje delega-
tov na seje skupščin SIS, ki naj se ne povezujejo v konference dele-
gacij, saj se te v sedanji praksi ne obnesejo. Ob tem je treba tudi 
preučiti možnost povezave več krajevnih skupnosti za izvolitev skup-
ne delegacije za določene skupščine. Konkretno sta bili omenjeni 
Raziskovalna skupnost in Samoupravna stanovanjska skupnost. 
Temu ustrezno je treba prilagoditi vse samoupravne akte v vsaki 
SIS. 

Temeljni nosilci (KS in TOZDj, ki volijo delegacije za posame-
zne skupščine SIS se naj samostojno odločijo, če bodo volili splo-
šne, združene ah posebne delegacije. Pri tem je treba upoštevati šte-
vilo volilcev v posamezni KS ali OZD. Prav tako se naj temeljni no-
silci samostojno opredelijo, če bodo imeli odprte ali zaprte kandi-
datne liste. V dosedanjih razpravah, predvsem v KS, vse bolj prevla-
duje stališče za zaprte liste. V skladu z odločitvijo morajo ustrezno 
spremeniti in dopolniti tudi svoje samoupravne akte. Enako velja 
za oblikovanje delegacij v nekaterih OZD. 

Vsi ti predlogi, pobude in stališča imajo skupni cilj — zboljšati 
delo delegacij v skupščine samoupravnih interesnih skupnosti in jih 
dvigniti vsaj na tako raven kot so jih v KS že dosegle delegacije za 
zbor krajevnih skupnosti. pp 

Dušan Šinigoj v Kidričevem in na Ptuju 
v torek, 10. septembra je obiskal ptujsko občino 

Dušan Šinigoj, predsednik Izvršnega sveta Skup-
ščine SR Slovenije. Dopoldne je obiskal delovni 
kolektiv TGA »Boris Kidrič« v Kidričevem, si 
Ogledal proizvodnjo in imel razgovor o problemih 
v zvezi z modernizacijo proizvodnje primarnega 
aluminija. 

V sejni dvorani na magistratu na Ptuju pa je bil 

popoldne razgovor ptujskih gospodarstvenikov s 
predsednikom Dušanom Šinigojem. Poleg vodil-
nih predstavnikov skupščine občine Ptuj in občin-
skih družbenopolitičnih organizacij so na razgovo-
ru sodelovali direktorji vseh večjih delovnih orga-
nizacij v Ptujski občini. O vsebini razgovora bomo 
poročali prihodnjič 

FF 

V okviru trinajstih ptujskih kulturnih srečanj so 
°'le doslej že štiri zaokrožene prireditve — med-
jlarodna folklorna revija v Markovcih, Pula po Pu-

v ptujskem kinu, koncert kvarteta Toneta Janše 
'n 16. festival DZG Ptuj '85. Z okrog 7000 gledalci 

gotovo najbolj obiskani del letošnjih srečanj, 
'̂ ar pomeni, da ie nekaj tradicionalnih občinstvo 

sprejelo za svoje in da jih redno obiskuje. To pa 

za folkloro, kino m festival lahko brez dvoma trdi-
mo. 

Drevi ob 17. uri bomo ptujska kulturna srečanja 
nadaljevali z otvoritvijo razstave lanskoletne sli-
karske kolonije Poetovio-Ptuj, ki je delovala na 
območju Haloz, Slovenskih goric in Markovec, 16. 
septembra pa bo v gledališču pravljična ura za 
otroke, ki jo bosta izvedla igralca Zvezdana Mla-
kar m Srečo Špik. mš 

Vztrajni obiskovalci so pregnali dež, ki na srečo ni prišel z nalivom Foto: Langerholc 

Kljub hladnemu m deževnemu vremenu, pred-
vsem prvi festivalski večer, je organizatorju Radio-
Tedniku Ptuj uspelo izpeljati 16. festival slovenske 
domače zabavne glasbe tako kot so načrtovali. 

Prvi festivalski večer se je več kot 2.500 obisko-
valcem predstavilo 20 ansamblov s po dvema no-
vima melodijama, dva ansambla pa sta zaradi bo-

lezni posameznih članov, sodelovanje odpovedala. 
Kljub temu se je program zavlekel čez polnoč. 

Drugi festivalski večer so se občinstvu predsta-
vili štirje »zlati« ansambli s po polurnim progra-
mom. Obiskovalci, čeprav jih je bilo manj kot prvi 
večer, so bili s programom nadvse zadovoljni. 

Več o festivalu preberite na 3. in peti strani Ted-
nika. 
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OD KONUSA 
K PLANIKI! 

Ker so se v delovni organizaciji Konus Slovenske Konjice odlo-
čili, da ne bodo razvijali čevljarske industrije, je postala nadaljnja 
usoda temeljne organizacije Lahka obutev v Majšperku vprašljiva. 
Predstavniki delovne organizacije in ptujske občine so iskali možno-
sti za ustrezno rešitev tega vprašanja in našli skupni jezik z delovno 
organizacijo Planika iz Kranja, -ki je pripravljena vlagati v tozd na 
manj razvitem haloškem območju. 

V torek, 3. septembra, so predstavniki delovnih organizacij Konus 
in Planika ter ptujske občine 123 delavcem majšperškega tozda pono-
vno obrazložili razloge za izstop iz Konusa in priključitev k Planiki. 
Pomočnik direktorja za komercialne posle Planike Andrej Janež je 
povedal: 

»Planika zaposluje 4000 delavcev po vsej Jugoslaviji, sestavljena 
pa je iz šestih proizvodnih in dveh komercialnih tozdov. Po količini 
proizvodov, ustvarjenem prometu in .rgovski mreži je na drugem me-
stu v Jugoslaviji. Letno izdela 4,5 milijonov parov športne in modne 
obutve. Na zahodno tržišče izvozijo 60 odstotkov celotne proizvod-
nje, 11 odstotkov pa na vzhodno tržišče. S 35 milijoni dolarjev izvoza 
sodimo med pomembne izvoznike, uvozimo pa za 15 milijonov dolar-
jev. Izvoz na zahod poteka prek proizvodnih firm — tesno sodeluje-
mo z Adidasom in v zadnjem času z zahodnonemško firmo Salaman-
der. 

V majšperški temeljni organizaciji naj bi izdelovali gornje dele 
športne in modne obutve, kar pomeni, da bo potrebna prekvalifikaci-
ja delavcev, ki sedaj delajo v montaži. Še letos naj bi na novo zaposli-
li okrog 60 delavcev, podaljšali obstoječi tekoči trak (oprema je že na-
ročena), v prihodnjih letih pa bi z dograditvijo proizvodnje hale zago-
tovili delo 200 delavcem s haloškega območja. Končni cilj, ki naj bi 
ga v nekaj letih dosegli v Majšperku je — izdelava 20.000 parov gor-
njih delov obutve dnevno.« 

Sklep zbora delavcev je, da se bodo 18. septembra na referendumu 
odločili o priključitvi k delovni organizaciji Planika. In kaj se bo zgo-
dilo, če referendum ne bo uspel? 

»V Konusu ne moremo zagotoviti nadaljnjega razvoja te temelj-
ne organizacije,« pravi generalni direktor Jure Pokom.« Gre namreč 
za delitev dela na področju čevljarske industrije. Razvoj Konusa gre v 
smeri zagotavljanja osnovnih materialov za jugoslovansko čevljarsko 
industrijo. Poleg tega Konus nima razvite trgovske mreže — imamo le 
šest konfekcijskih prodajaln — in nimamo dovolj strokovnjakov, ki bi 
obvladovali tehnologijo čevljarske industrije. To so dovolj tehtni ra-
zlogi, da se delavci temeljne organizacije Lahka obutev odločijo za 
priključitev k Planiki.« 

Še en razlog govori v prid takšni odločitvi. V ptujski občini je tre-
nutno 1400 brezposelnih, kar je 10 odstotkov vseh brezposelnih v Slo-
veniji. Odpiranje novih delovnih mest je povezano z velikimi stroški 
in organizacij, ki bi bile pripravljene vlagati v razvoj manj razvitih ob-
močij ni ravno na pretek. N. Dobljekar 

S priključitvijo k Planiki bodo v tozdu Lahka obutev spremenili proiz-
vodni program. Ne bodo več izdelovali končnih izdelkov, temveč gornje 
dele športne in ngodne obutve iz pravega in umetnega usnja. (Foto Oz-
mec) 

Graški velesejem vabi! 
Od 28. septembra do 6. oktobra bo v Gradcu 101. jesenski velese-

jem, na katerem bo sodelovalo 2144 razstavljalcev. Poleg 1011 doma-
čih bo sodelovalo 1038 razstavljalcev iz tujine, med njimi 88 jugoslo-
vanskih. Jugoslavija, ki se med tujimi razstavljalci uvršča na tretje me-
sto po številu sodelujočih, bo irnela svoj dan v torek, 1. oktobra. 

Letošnji sejem namenja osrednjo pozornost zaščiti okolja in 
zdravju. Na to temo bodo pripravili več razstav, seminarjev in simpo-
zijev z udeležbo priznanih strokovnjakov. Predstavljena bo tudi pisar-
na bodočnosti — od pohištvene opreme do najbolj sodobne tehniške 
opreme. 

Med zanimivostmi naj opozorimo na 5. oktober, ko se bodo na 
sejemskem prostoru srečali dvojčki, trojčki, četverčki itd iz Avstrije in 
drugih dežel, vabljeni so tudi dvojčki itd. iz Slovenije oziroma Jugo-
slavije. Vstop zanje bo brezplačen, posebna žirija pa bo nagradila naj-
večjo podobnost, najdaljšo pot do sejma in tako dalje. N. D. 

Splošni pogoji za dobavo in odjem 
električne energije 

Od 3. avgusta so na novo urejene pravice 
in obveznosti dobaviteljev in uporabnikov 
električne energije, ko je Skupščina interesne 
skupnosti elektrogospodarstva in premogov-
ništva Slovenije na podlagi zakona o energet-
skem gospodarstvu sprejela Splbšne pogoje 
za dobavo in odjem električne energije. Akt 
je bil objavljen v Uradnem listu SRS 27/85 
in se uporablja od 3. avgusta dalje. 

Dobavni pogoji urejajo medsebojne odno-
se oziroma obveznosti in pravice dobavite-
ljev električne energije na eni strani in upo-
rabnikov električne energije na drugi strani. 
Potrebno je bilo namreč podrobneje določiti 
pogoje za priključevanje na električno omre-
žje, kako se meri porabljeno električno ener-
gijo, kako se poravnava račune za porablje^io 
energijo in tudi obveznosti dobaviteljev, da 
redno dobavljajo električno energijo . . . 

Medsebojen odnos med uporabnikom in 
dobaviteljem električne energije oC po dobav-
nih pogojih obvezno začne s pridobitvijo 
elektroenergetskega soglasja. To je potrebno 
tako v primeru, ko fizična ali pravna oseba 
na novo postane uporabnik električne energi-
je, kot tudi, če potrebuje povečano priklju-
čno moč. Seveda dobavni pogoji ne dovolju-
jejo nestrokovnosti uporabnikov pri projekti-
ranju in tehnični izvedbi uporabnikov elek-
troenergetskih objektov, saj je potrebno za-
gotoviti tehnično popolnost izvedbe in var-
nost pri delovanju. Zato morajo biti izvedbe 
v skladu s tehničnimi predpisi in standardi. 
Določeno je, da izvaja dela, skladno s pred-
pisanimi pogoji, sam dobavitelj ali pa njegov 
pooblaščenec. Tudi vsakršno rekonstruiranje 
uporabnikov električnih priključkov vodov 
in naprav — do vključno električnih štecev, 
je dopustno samo z dobaviteljevim soglas-
jem. Razumljivo je, da sme tudi tehnične iz-
vedbe vseh notranjih (hišnih) instalacij opra-
viti samo strokovno usposobljena oseba, ki 
tudi izda potrdilo o primernosti izvedbe. 

Uporabnik je dolžan financirati zgraditev 
zunanjega priključka. Lahko pa se reši skrbi 
in stroškov, ki bi jih imel z njegovim vzdrže-
vanjem, če ga brezplačno odstopi v dobavite-
ljeva osnovna sredstva. Novost je, da je tudi 
določene merilne in krmilne naprave možno 
na tak način prenesti v dobaviteljevo last. 

Naj omenimo, da dajejo dobavni pogoji 
tudi tistemu uporabniku, kije zunanji priklju-
ček odstopil dobavitelju, pravico, da še 10 let 
po predaji priključka lahko zahteva od no-
vih, kasneje priključenih uporabnikov, povr-
nitev dela stroškov gradnje priključka. Ta 
uporabnikova pravica pa seveda ni tako širo-

ka, da bi smel ovirati priključitev drugih upo-
rabnikov, pa čeprav bi bil z njimi morda v 
sporu glede višine »povrnitve dela stroškov«. 

V zavarovanje uporabnikovih interesov so 
dobavni pogoji zavezali dobavitelja, da oskr-
buje uporabnike s kvalitetno električno ener-
gijo. Nedopustno je namreč, na visokonape-
tostnem omrežju, več kot pet odstotno odsto-
panje napetosti navzgor in navzdol. Na niz-
konapetostnem omrežju pa je dovoljeno od-
stopanje napetosti navzgor za največ 5, navz-
dol pa za največ 6 odstotkov. Večja odstopa-
nja, — vendar pa ne več kot za 15 odstotkov 
navzdol, so dopustna samo izjemoma ob 
okvarah na dobaviteljevih elektroenergetskih 
objektih. Takšno izjemno stanje lahko na do-
ločenih območjih nastopa tudi v primerih, ko 
po planih energetskih skupnosti ni dovolj 
sredstev za potrebne rekonstrukcije in novo-
gradnje elektroenergetskih objektov. 

Dobavitelj je seveda zavezan, da uporabni-
ke neprekinjeno oskrbuje z električno energi-
jo. Začasne prekinitve so dopustne samo za-
radi vzdrževalnih del, remontov, preizkusov 
in priključevanja novih objektov ter naprav. 
Ustavitev dobav« pa je lahko prisilna v pri-
merih, ko uporabnik moti dobavo električne 
energije drugim uporabnikom, če ne zniža 
odjemne moči na dogovorjeno vrednost, če 
onemogoča pravilno registriranje porabljene 
energije, če uporablja energijo brez merilnih 
naprav ali pa mimo njih, če se nedisciplinira-
no obnaša ob pomanjkanju električne energi-
je in seveda, če pravočasno ne plača računa 
za porabljeno energijo. Dobavo je mogoče 
ustaviti tudi takrat, ko uporabnik onemogoči 
pooblaščenim delavcem elektrogospodarstva 
dostopa do delov priključka, do merilnih in 
do drugih elektroenergetskih naprav, obstaja 
pa sum, da naprave povzročajo motnje dru-
gim uporabnikom. 

V vsakem izmed omenjenih primerov mora 
dobavitelj pred ustavitvijo dobave pisno opo-
zoriti uporabnike in ustaviti dobavo šele, če 
opozorilo ne zaleže. Brez opozorila pa je mo-
goče ustaviti dobavi; če so z elektroenerget-
skimi objekti ogroženi življenje, zdravje ali 
premoženje; če uporabnik v postavljenem ro-
ku ni odpravil motenj; če se je svojevoljno 
brez soglasja priključil na omrežje ali pa, če 
prek svojih elektroenergetskih objektov omo-
gočil priključite drugih uporabnikov (ki niso 
imeli soglasja). 

Dobavni pogoji tudi pooblaščajo dobavite-
lja, da določi vrsto, tip in razred točnosti me-
rilnih in krmilnih naprav. Prav tako zavezuje-

jo dobavitelja, da svetuje uporabnikom naju, 
godnejšo vrsto merjenja, zlasti še gospodinj-
skim uporabnikom, da se ti lažje odločijo ali 
za enotarifno, ali za dvotarifno merjenje. 

Vsi stroški zvezani z nakupom, namestitvi, 
jo in vzdrževanjem in kontrolnih naprav bre-
menijo uporabnika. Ko pa je potrebno števce 
in stikalne ure razen merilnih garnitur po 
preteku določenega obdobja vzeti iz uporabe 
zaradi pregleda in žigosanja, krije stroške do-
bavitelj električne energije. Zanimivo je, da 
bo v primeru, ko uporabnik električne energi-
je utemeljeno sumi v točnost merilne napra-
ve, moral stroške kontrolnega pregleda kriti 
dobavitelj energije, če pa se izkaže, da je bil 
sum neutemeljen, bo stroške nosil uporabnik. 

Dobavni pogoji nalagajo vsem uporabni-
kom še nekatere posebne dolžnosti. Tako so 
zavezani, da takoj obvestijo dobavitelja o po-
škodbah merilnih in krmilnih naprav, o po-
škodbah merilnih oziroma priključnih oma-
ric, o odstranitvi plomb in o odstopanju sti-
kalnih ur za več kot 60 minut od pravega ča-
sa. 

Posebna obveznost uporabnika je tudi, da 
v 7 dneh sporoči spremembo priimka ali pa 
odselitev. Novost je, da lahko dobavitelj za-
računa povzročene dodatne stroške, če upo-
rabnik ni pravočasno sporočil omenjenih 
sprememb. 

Dobavni pogoji so seveda usklajeni s tarif-
nim sistemom, ki velja od 1. aprila. Ker je po 
novem tarifnem sistemu vpeljana nižja sezo-
na (od začetka aprila do konca septembra) in 
višja zimska sezona (od oktobra do marca) 
tudi za uporabnike na nizkonapetostnem 
omrežju, je seveda potrebno ob prehodu iz 
sezone v sezono, — poleg tega pa tudi ob po-
dražitvah, — v 20 delovnih dneh odčitati vse 
električne števce. Uporabniki so pri tem dol-
žni sodelovati na ta način, da omogočijo od-
čitavanje števcev in da v primeru, ko ob obi-
sku odčitovalca niso bili doma, na podlagi 
dobaviteljevega obvestila v določenem roku 
sporočijo stanje na števcu. 

Po novih dobavnih pogojih bodo gospo-
dinjski in drugi uporabniki, ki imajo letni 
obračun, zaradi uvedbe sezon, plačevali po-
rabljeno električno energijo s 6 obroki. Pri 
tem bodo 3 obroki zajemali porabo v 6 zim-
skih mesecih (ob upoštevanju višje zimske se-
zone), preostali trije pa poletno porabo elek-
trične energije. Glede začetka in konca obra-
čunskega leta za posamezne uporabnike ne 
bo nobenih sprememb. To pomeni, da se bo 
tudi še naprej za različne uporabnike zače-
njalo obračunsko leto v različnih mesecih. 

Ekonomski položaj trgovine na drobno vedno slabši 
o problemih, ki jih ima trgovi-

na zadnje čase pogosto razpra-
vljamo, premalo zavzeto in od-
govorno pa jih razrešujemo. Re-
zerve so ugotavljajo trgovci in se 
kažejo v potrebi po spremenje-
nem delovnem času, boljši in ka-
kovostnejši prodaji, boljši ka-
drovski usposobljenosti in tako 
naprej. Precej kritik leti tudi na 
usmerjeno izobraževanje, ki ne 
daje sposobnega trgovskega ka-
dra. Šola bi si morala skupaj z 
delovno organizacijo prizadevati 
za sposobnega prodajalca. 

Rudi Žaubi, sekretar republi-
škega odbora sindikata delavcev 
trgovine, je na seji občinskega 
odbora sindikata delavcev trgo-
vine občine Ptuj 5. septembra 
povedal, da slovenska trgovina 
dosega ob polletju nekoliko slab-
še prodajne rezultate, da pa se 
njeno stanje popravlja tudi glede 
razlike v ceni. Poseben problem 
pa predstavljajo trgovine na po-
deželju. Nekateri enostavneži si-
cer pravijo, da če takšna trgovina 
ni rentabilna, potem jo enosta-
vno dajmo privatniku. Pa ni, ta-
ko. Potrebno bo nekaj narediti 
(konkretno) za razbretrienitev teh 
trgovin. V MIP-u je na primer ta-

kih trgovin (poslovnih enot) kar 
53. 

Ptujski trgovci samokritično 
ugotavljajo, da bi se dalo pri po-
strežbi še veliko narediti. Manj-
ka tudi svetovanje ob nakupu, 
prijaznosti in še kaj. Bodoči pro-
dajalec — torej ta, ki se za ta po-
klic usposablja v okviru usmerje-
nega izobraževanja nima nobe-
nega odnosa do tega dela — do 
kupca. Glavni vzrok — ne ve, če 
bo sploh dobil zaposlitev. Lani 
se je izšolalo 30 trgovcev, večina 
pa še ni opravila niti pripravni-
štva. 

Poleg tega ugotavljajo trgovci, 
da so nestabilne tržne razmere 
vplivale na to, da trgovci — pro-
dajalci niso prijazni. Glavni kri-
vec pa naj bi bili nizki osebni do-
hodki. 

V tozd Les Ptuj imajo velike 
probleme pri pokrivanju zalog, 
zato se vedno bolj zadolžujejo in 
plačujejo visoke obresti. Če je le-
tos prvič po nekaj letih cementa 
dovolj, pa ne pokrivajo potreb 
po premogu. Do konca leta jim 
po oceni manjka okrog 7000 ton 
visokokaloričnih premogov in 
11000 ton lignita. Ob tem pa vla-
gajo velika sredstava v rudnike. 

Sedaj načrtujejo uvoz briketov, 
za katere bo potrebno prevoz 
plačati v devizah. Če jih ne bodo 

** zagotovili, bo uvoz odpadel. To-
na briketov pa bo veljala okrog 
30 tisoč dinarjev. 

Konus več ne prodaja krzna 
— le redki se še odločijo za na-
kup. Preusmerili so se v delovno 
zaščitna sredstva, žal pa se tudi 
tu v zadnjem času močno zatika, 
saj v delovnih organizacijah po-
daljšujejo roke uporabe zaščitnih 
sredstev in zato manj kupujejo. 

Poleg tega jih pesti nelikvidnost, 
saj jim kupci sproti ne plačujejo. 

V MIP-u so izgubo iz prvega 
trimesečja pokrili. 

Podobno kot ostali odbori, je 
tudi občinski odbor trgovine ob-
čine Ptuj razpravljal o srednjero-
čnem in dolgoročnem planu, o 
pripravah na občne zbore osnov-
nih organizacij in konstitutivne 
seje ter o volitvah 86. 

Ob koncu pa so se dogovorili, 
da bodo v bodoče o glavnih pro-
blemih ptujske trgovine razpra-
vljali skupaj z mariborsko trgovi-
no. Na nujnost tega je spomnila 
Branka Jurak, sekretarka mest-
nega odbora trgovine Maribor. 

MG 

Licitacija v bodoče tudi 
v turistične namene 

Prva licitacija s!lovenskih arhivskih vin, ki je bila 26. avgusta in 
s t a jo v obnovljenih prostorih ljubljanskega gradu pripravila tozd Slo-
venske gorice — Haloze DO Emona KK iz Ptuja in Kmečki glas Lju; 
bljana, je dosegla namen. Ptujski vinogradniki in kletarji so opozorili 
nase in ponovno spomnili na več kot 700-letno tradicijo ter nato, da 
imamo v Ptuju najstarejša arhivska vina v Jugoslaviji. 

Poleg tega se sedaj tudi oglašajo turistične organizacije, ki želijo 
ponovitev licitacije za petične goste. Kot je povedal direktor tozd Jani 
Gonz pri njih s tem soglašajo in poudarjajo, da bodo tudi v bodoče 
organizacijo delili s Kmečkim glasom ne glede na to, kje jo bodo pri-
pravili. 

S to licitacijo pa se je znova povečalo povpraševanje po kako-
vostnih ptujskih vinih, zlasti še med hotelskimi organizacijami. 

Na koncu lahko ugotovimo, da so ptujski vinogradniki in kletarji 
s to licitacijo vsestransko uspeli. MG 

Arhiva ptujskih kletarjev — ri/liiv^ i ' i o l o i / arhive Tednika 

CENEJŠEGA KRUHA NI DOVOU! 
• Predsedniki potrošniških svetov ptujskih 
krajevnih skupnosti so na skupni seji ocenili 
ponudbo temeljne organizacije Pekarna Vin-
ko Reš Ptuj. Najpogostejše pritožbe krajanov 
so, da je v prodaji premalo osnovnih, torej 
cenejših vrst kruha. Poleg tega so opozorili 
na nehigienično prodajo kruha v tozdovih 
prodajalnah, kjer prodajalke prijemajo kruh 
in denar. Za slednjega pa vemo, da je vse 
prej kot čist. 

Direktorica pekarn je povedala, da so dol-
goročni načrti te temeljne organizacije na-
slednji: manjše prodajalne bodo zaprli, ker 
poslujejo z izgubo. To so prodajalne v Pre-
šernovi in ob Ormoški cesti v Ptuju in proda-
jalna v Kidričevem. To usmeritev je podkre-
pila s podatki o poslovanju v prvem letoš-
njem polletju, ki povedo, da so vse prodajal-
ne poslovale z izgubo od 21 do 158 milijonov 
starih dinarjev. Predsedniki svetov potrošni-
ko\ so menili, da je zapiranje prodajaln neu-
mestno. razen v primeru, ko so v neposredni 
bližini teh druge prodajalne, ki prodajajo 
kruh 

Glede količin cenejših vrst kruha pa so 
predsedniki svetov dobili naslednje pojasni-
lo. Po republiškem dogovoru morajo sloven-
ske pekarne peči kruh v razmerju 30 proti 70 
v korist dražjih vrst kruha. Ptujska pekarnae 
imajo v tem letu doseženo razmerje 28,5 proti 
81,5. Do konca leta bo vzpostavljeno zahte-
vano razmerje. Osnovne vrste kruha najprej 
prodajo bolnišnici, šolam in vrtcem, ostalo 
gre v prodajalne. Tam se seveda za to vrsto 
kruha v prvi vrsti potegujejo gostilne in ga v 
največji meri tudi lahko kupijo. Tako ostane 
za ostale potrošnike premalo cenejših vrst 
kruha. Nad tem se pritožujejo predvsem upo-
kojenci, ki si dražjih vrst kruha zaradi nizkih 
pokojnin ne morejo privoščiti. 

Glede nehigienske prodaje kruha pa je Eri-
ka Mihelač povedala, da bi ponovno aktivi-
ranje blagajne v prodajalni v Miklošičevi uli-
ci pomenilo dodatno zaposlitev vsaj dveh 
blagajničark, česar pa si ne morejo privoščiti. 
Predsedniki svetov potrošnikov so menili, da 
dodatna zaposlitev ne bi bila potrebna, le 
prodajalke v tej prodajalni bi morale<lru£ače 

organizirati delo in kupce hitreje postreči 
tudi takrat, ko ni gneče. 

Sprejeli so dogovor, da bodo o vsem obve-
stili izvršni svet skupščine občine Ptuj in in-
špekcijske službe, ki naj ustrezno ukrepajo. 
Na omenjen sestanek so sicer povabili pred-
stavnike teh služb, vendar se ga niso udeleži-
li. 

Poleg tega bodo inšpekcijske službe opo-
zorili na nespoštovanje odloka o obratoval-
nem času obrtnih storitev. Gre za izdelovalni-
co ključev in torbarstvo, ki tega odloka ne 
upoštevata ter za nekatere voznike avtobu-
sov, ki ne vozijo po voznem redu. Precej be-
sed je bilo izrečenih tudi o slabi opremljeno-
sti ptujske tržnice in o visokih, takorekoč izsi-
'jevalskih cenah, čemur inšpektorji prav tako 
ne posvečajo prave pozornosti. Predlagali so, 
da naj bi Kmetijski kombinat in Kmetijska 
zadruga Ptuj tudi prodajala na tržnici in z 
nižjimi cenami poskušala razbiti sedanji mo-
nopol prodajalcev na tržnici. 

N. Dobljekar 
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Ob 16. septembru — dnevu bratskih 
občin SR Hrvaške in SR Slovenije 

Ideja o organiziranih obliicah razvijanja 
medrepubliškega sodelovanja med delavci 
(,ratskih občin SRH in SRS je vznikla v Ptuju 
y letu 1960, ko smo slušatelji ptujske sindi-
kalne šole navezali stike z delavci tekstilnega 
kombinata Varteks v Varaždind. Ta naša za-
^jstna odločitev izpred 25 let je pomenila tu-
ji navezavo prvih stikov med občinskima 
jvetoma Zveze sindikatov varaždinske in 
ptujske občine, katerima se je v začetku leta 
1961 pridružil tudi Občinski svet ZSH Cako-
yec, v kasnejših letih pa postopoma ostalih 9 
občin. Prvi uspehi sodelovanja so ustvarili 
pogoje za prvo skupno plenarno sejo občin-
skih svetov ZSH in ZSS občin Cakovec, Ptuj 
jn Varaždin, ki je bila v Ptuju, 16. septembra 
1961. leta in smo na njej sprejeli temeljna na-
jela medrepubliškega sodelovanja delavcev 
ifl občin. V spomin na ta zgodovinski dogo-
dek v našem sindikalnem gibanju, je bil ob 
lO-letnici sodelovanja 1971. leta v Ptuju, na 
predlog Občinskega sveta ZSH Cakovec, 
sprejet sklep o razglasitvi 16. septembra za 
Dan bratskih občin SRH in SRS. Sklep je za-
jela uresničevati občina Krapina, ki je Dan 
bratskih občin SRH in SRS uvrstila v vsako-
letni program Tedna kajkavske kulture, ki se 
odvija vsako leto v septemberskih dnevih v 
iCrapini. 

Ob Dnevu bratskih občin SRH in SRS se 
vsako leto ozremo na skupaj prehojeno pot 
in na dosežke našega skupnega dela, ki je iz 

leta v leto vsebinsko bogatejše in po številu 
aktivnosti obsežnejše. Med najobsežnejše na-
loge sodijo Srečanja bratstva in prijateljstva, 
v okviru katerih organiziramo bogato medre-
publiško kulturno izmenjavo, športna tekmo-
vanja, posvetovanja, skupne vaje civilne za-
ščite, skupno mladinsko delovno brigado, 
razstave itd. V tem letu smo že zastavili aktiv-
nosti za prihodnje jubilejno leto, v katerem 
bomo ob 25-letnici plodnega sodelovanja 
bratskih občin SRH in SRS izdali jubilejno 
publikacijo. Z našimi novimi uspehi skupne-
ga dela želimo doprinesti tudi svoj delež v 
pripravah na kongrese Zveze komunistov in 
Zveze sindikatov obeh republik in Jugoslavi-
je. V ta namen bomo še bolj zavzeto posvetili 
naše delo vsebinskim vprašanjem in proble-
mom, s katerimi se v sedanjih gospodarskih 
in političnih razmerah spoprijema jugoslo-
vanski delavski razred. 

Ob našem skupnem prazniku velja posebej 
poudariti, da skozi programe našega skupne-
ga dela v vsakodnevni praksi uveljavljamo 
pridobitve narodnoosvobodilnega boja in so-
cialistične revolucije; da krepimo bratstvo, 
enotnost in enakopravnost jugoslovanskih 
narodov ter narodnosti ; da razvijamo samou-
pravni koncept splošne ljudske obrambe ind 
ružbene samozaščite; da se zavzemamo za 
politiko miroljubne koeksistence in neuvršče-
nosti ter za enakopravno sodelovanje držav 
in narodov; da od 23. aprila 1962. leta dalje 

organiziramo vsakoletna Srečanja bratstva in 
prijateljstva, ki tkejo prijateljske vezi med de-
lovnimi ljudmi ter občani vseh bratskih ob-
čin. To so tudi glavne naloge, za katere smo 
se zavestno odločili v letu 1961 ter jih odgo-
vorno in z združenimi močmi zelo uspešno 
uresničujemo. 

SZ polno odgovornostjo se moramo vsi 
skupaj zavedati, da je boj za enakopravnost 
narodov in narodnosti ter za nadaljnjo krepi-
tev bratstva in enotnosti v naši večnacionalni 
socialistični samoupravni skupnosti sestavni 
del življenjskih interesov delavskega razreda 
ter ena bistvenih strateških smeri naše revo-
lucije, kar v bistvu pomeni najtrdnejšo jam-
stvo svobode, miru, napredka in sreče vseh 
Jugoslovanov — narodov in narodnosti zdru-
ženih v samoupravni socialistični skupnosti 
Titove Jugoslavije. 

Vsem delovnim ljudem ter občanom brat-
skih občin: Cakovec, Ivanec, Koprivnica, 
Krapina, Lendava, Maribor—Tezno, Ormož, 
Pregrada, Ptuj, Slovenska Bistrica, Šmarje 
pri Jelšah in Varaždin, čestitamo k skupnemu 
prazniku v jubilejnem letu 40-letnice osvobo-
ditve ter jim želimo nadaljnjih uspehov v iz-
gradnji naše samoupravne socialistične skup-
nosti vseh jugoslovanskih narodov in narod-
nosti. 

Feliks Bagar 

Povečati trdnost Jugoslavije 
Na velikem letalskem mitingu v Moškanjcih je bil slavnostni govor-

aik Franc Šetinc, predsednik RK SZDL Slovenije in delegat Predsed-
stva SFRJ na sklepni slovesnosti 28. jugoslovanskega aerorallyja. Tov. 
§etinc je najprej govoril o pomenu jugoslovanskega športnega letalstva 
in dejavnosti letalskih organizacij, ki se opirajo predvsem na svoje |a-
stne moči. Potem je med drugim dejal: 

»Ce bi vprašali kateregakoli 
pilota, ki je preletel jugoslovan-
ski prostor od Kumanovega do 
Ptuja, kaj se mu je najbol j vtisni-
lo v spomin, bi morda odgovoril, 
da je videl pod sabo žlahtno le-
poto naše širše domovine. Mor-
da je pomislil na to, da so naši 
problemi s takšnih višav videti 
manj pereči in lažje rešljivi, da je 
tivljenje spodaj svetlejše in či-
'»jše. 
Povečati trdnost Jugoslavije, 

obogatiti samoupravljanje, izvle-
ii gospodarstvo iz sedanjih te-
žav, začrtati skupno pot v pri-
hodnost — to je cilj, h kateremu 
moramo napredovati korak za 
korakom predvsem z dejanji in 
ne z besedami. Kako srečni smo 
lahko, da se je v času usodne 
preizkušnje, ko je šlo za biti ali 

ne biti naših narodov in narod-
nosti, rodila ideja tovarištva, 
bratstva in enotnosti. Brez nje ne 
bi bili zmagali v boju proti nasi-
lju, brez nje se ne bi mogli upreti 
diktatu velesil in brez nje tudi ne 
bi mogli utirati poti novega na-
predka. 

Kaj pa danes? Nič na svetu 
nas ne sme pripraviti do'tega, da 
bi se odrekli tem najpomembnej-
šim žlahtnim vezem naše večna-
cionalne socialistične skupnosti. 
Bratstvo in enotnost ne sme biti 
le prazna beseda, temveč živo 
dejstvo krvi in srca, polno vsebi-
ne, povezujoč nas v eno samo or-
gansko celoto. Prizadevati si mo-
ramo, da bo jugoslovansko ime, 
naše samoupravljanje, naša pri-
vrženost svobodi in miru imela 
takšno iskro in lesk, kot jo je 

imela nekdaj. Toda, da bi to do-
segli, moramo drug drugemu, 
najsi gre za posameznike, kole-
ktive ali cele narode in narodno-

sti, priznavati tisto vrednost, ki 
mu po pravici gre in brez katere 
ne more biti skupnega napred-
ka.« 

Franc Šetinc: »Čestitam vsem udeležencem 28. jugoslovanskega aero-
rallya k doseženim uspehom, posebno pa še zmagovalcu, ki mu bom iz-
ročil pokal maršala Tita!« 

Foto: L. Cajnko 

ŠESTNAJSTI FESTIVAL DOMAČE ZABAVNE GLASBE PTUJ '85 

Valčki in polke pregnali dež 
šestnajsti festival domače zabavne glasbe Slovenije je za nami. V 

zadovoljstvo organizatorjev — Zavoda Radio-Tednik Ptuj, Zveze kultur-
nih organizacij Slovenije, pokrovitelja — društva glasbenih delavcev 
Harmonija Maribor in številnih gledalcev in poslušalcev je prireditev 
uspela. Sicer bi morali festival organizirati takrat, ko grozi našemu kme-
tijstvu suša, na dan festivala bi gotovo deževalo. Kot je tradicionalna 
prireditev, je tradicionalen tudi dež, kije tudi letos krepko oviral popol-
dansko tonsko vajo. Ko pa zvečer kljub precej močnemu rosenju ni bilo 
mogoče pregnati več kot 2.500 obiskovalcev in ko so muzikantje kljub 
vsemu raztegnili mehove in pihnili v klarinete, trobente in baritone, so se 
deževni oblaki raje umaknili in z dežniki prekrit prireditveni prostor je 
vendarle dobil svojo — festivalsko podobo. 

Štirideset polk in valčkov je iz-
zvenelo med starimi zidovi mino-
tiukega samostana, na odru pa 
seje prvi večer zvrstilo 20 an-
^ b l o v iz vse Slovenije. Kljub 
®anj znanim imenom so pokaza-
i mnogo glasbenega znanja in 
lako člani strokovne komisije kot 
"bčinstvo so bili zadovoljni s ka-
kovostjo igranja in petja. Malo je 
bodlo v oči »nogometno« navija-
štvo, ki je vplivalo tudi na nera-
zumljivo odločitev občinstva o 
prvi nagradi, ki jo je prejel an-
sambel Objem iz Šentjerneja. 
Strokovna komisija je temu an-
samblu prisodila le priznanje za 
nastop in bo moral za sodelova-
nje na 17. festivalu znova skozi 
ivdicijsko sito, ki bo zanj še bolj 
gosto. Organizatorjem pa je dal 

primer, ki se je ponovil pri 
'stem ansamblu že drugič, povod 
^ razmišljanje, kako v bodoče 
preprečiti zbiranje glasovalnih li-
^Učev in manipuliranje z odločit-
vijo občinstva. 

, Po odločitvi strokovne komisi-
je torej preji ansambel Objem 

Pisno priznanje, prav tako an-
l^oibel Simona Ocvirka iz Polze-
le. 

Bronasto značko Orfeja in s 
zagotovljen nastop na 17. fe-

'̂ 'Valu brez predhodne avdicije 
^ prejela ansambla Bratov Skrt 
p Stahovice in Jožeta Skobeme-
^ iz Brestanice. 
(. Srebrno festivalsko značko Or-
'J®. s tem pa možnost snemanja 
p RTV Ljubljana po predhodni 
I Ediciji in nastop na 17. festiva-
l**' jc strokovna komisija dodeli-
jo '^ajžarjcm iz Domžal, Viničar-
^ iz Maribora, Medijskemu 
^.Uevu iz Zagorja ob Savi, Sale-

fantom iz Titovega Velenja, 
J?\čku iz Novega Mesta, Ma-
^ci iz Ptuja, ansamblu Francija 

Zemeta iz Vojnika, Nika Zajca iz 
Radomelj, Starim znancem iz 
Ljutomera ter ansamblu Tonija 
Hervola iz Brežic. Mnoge teh an-
samblov so le manjše napake v 
izvedbi ločile od zlate značke. 

Zlati ansambli, ki lahko sne-
majo za RTV Ljubljana in orga-
nizirano nastopajo v tujini s pri-
poročilom Zveze kulturnih orga-
nizacij Slovenije in ki so seveda 
vabljeni na 17. festival domače 
zabavne glasbe, pa so letos po-
stali: ansambel Štajerskih sedem 

iz Slovenskih Konjic, Vikija Aši-
ča iz Celja, Zrelo klasje iz Ptuja, 
ansambel Rupar iz Škofje Loke, 
Trim iz Maribora in Ptujski in-
strumentalni ansambel. 

Plaketo Franca Korena za naj-
boljšo pevsko izvedbo je stroko-
vna komisija podelila Rudiju 
Santlu, pevcu ansambla Štajer-
skih sedem. Omenimo še nagra-
do za trikrat osvojeno zlato znač-
ko, ki sta jo prejela ansambel 
Rupar in Ptujski instrumentalni 
ansambel. 

Občinstvo pa je odločilo tako-
le: prvo, sporno nagrado za an-
sambel Objem in Ptice vrnite se, 
smo že omenili. Druga je pripad-
la Zrelemu klasju iz Ptuja za 
»Pesem zate« in tretja ansamblu 
Jožeta Škoberneta za »Bodi ne-
žen z mano«. 

Besedila so bila tudi letos sla-
ba stran festivala. Seveda le v ov-
prečju, saj so nekatera izstopala. 
Tako je strokovna komisija po 
tehtni presoji odločila, a prejme 
prvo nagrado Nande Razboršek 
za besedilo pesmi Vse pride, vse 
gre, ki jo je izvedel Medijski od-
mev, drugo nagrado je prejel 
Manko Golar za pesem Prek-
murke, dekleta zala, ki so jo iz-
vedli Stari znanci. Tretja nagra-
da pa je pripadla našemu sode-
lavcu — novinarju Martinu Oz-
mecu z »Pesem zate«, ki jo je iz-
vedel ansambel Zrelo Klasje. 

Tako je bilo prvi festivalski ve-
čer. Drugega so popestrili štirje 
ansambli, ki so prejeli v prejšnjih 
letih zlate značke Orfeja. To so 
bili ansambel RŽ iz Kranja, 
Trim iz Maribora, Ruper iz Škof-
je Loke ter Savinjskih sedem iz 
Liboj. Za smeh pa sta poskrbela 
Janez Hočevar-Rifle in Maja 
Boh. In ko smo že pri smehu naj 
povemo, da nas je prvi festival-
ski večer zabaval Marjan Ro-
blek. 

Šestn^sti festival je torej za 
nami. Ce odmislimo nekatere 
drobne napakice — recimo z oz-
vočenjem — in vsiljive in nepri-
jetne deževne kaplje prvi večer, 
lahko trdimo, da je uspel. Morda 
bo naslednji že pod streho — v 
športni dvorani. Zapisal sem 
m o r d a . . . to ni obljuba! Vseka-
kor pa nasvidenje na 17. festiva-
lu domače zabavne glasbe Slove-
nije Ptuj '86! 

J. Bračič 

Ansambel Zrelo klasje iz Ptuja: zlata značka Orfeja, druga nagrada 
občinstva in tretja nagrada za besedilo. 

Foto: Langerholc 

OB DEVETEM PRAZNIKU KS ORMOŽ 

Cesta in vodovod 
ter bogat 

seznam prireditev 
Krajevna skupnost Ormož ima praznik 17. septembra, vendar so 

jih čisto ekonomski momenti vodili v odločitev, da bodo osrednje pri-
reditve ob devetem krajevnem prazniku, 19., 20., 21. in 22. septembra. 
Že štirinajstega septembra pa bodo 12. vinogradniške igre Slovina, ki 
jih tokrat pripravljajo Ormožani in jih prav tako uvrščajo v letošnji 
seznam prireditev ob krajevnem prazniku. 

Slavnostna seja organov KS s podelitvijo bronastih značk O F in 
priložnostnim kulturnim programom bo v petek, 20. septembra. Naj-
daljši seznam prireditev je v soboto, 21. septembra, ko bo zjutraj naj-
prej orientacijski pohod ekip KO ZRVS, v nadaljevanju pa medob-
činsko ribiško tekmovanje za memorial Janeza Rozmana in pokal KS 
Ormož, tekmovanje voznikov v spretnostni vožnji za pokal KS Or-
mož, tekmovanje invalidov, tekmovanje šahovskih__ekip, radioamater-
sko tekmovanje, tekmovanje strelskih družin za pokal KS Ormož in 
kulinarična razstava. V Spodnjih Ključarovcih bodo predali namenu 
asfaltirano cesto, v Frankovcih vodovod in v Mestni grapi nove slačil-
nice. 

Nedeljske prireditve zapolnjujejo- ekipe ZRVS, ki bodo tekmova-
le v streljanju za pokal KS Ormož, ekipe, ki se bodo udeležile medob-
činskega tekmovanja v streljanju na glinaste golobe, ekipe v malem 
nogometu in pihalni orkestri, ki se bodo udeležili območnega sreča-
nja pihalnih orkestrov, na katerem pričakujejo sedem pihalnih orke-
strov. Zadnje srečanje pihalnih orkestrov je bilo v Ormožu pred dese-
timi leti. 

Na krajevni skupnosti Ormož smo izvedeli, da se bodo nekaterih 
prireditev ob krajevnem prazniku udeležili tudi predstavniki pobrate-
ne KS iz Vranjačke Banje, s katero so se Ormožani pobratili leta 1981. 
Pričakujejo tudi ekipo ribičev in invalidov. 

Tajnik Stanko Miklašič je pred praznikom povedal, da so na ti-
hem pričakovali, da bodo do praznika uresničili letošnjo največjo 
programsko nalogo — napeljavo telefonskega omrežja v Pušencih, 
Frankovcih, Loperšicah in na Humu. V pogodbe s PTT-ejem so lepo 
zapisali, da bo napeljava zaključena do septembra. Glavni krivec, da 
telefona v teh krajih še nimajo, je po zatrjevanju PTT-jevcev, pomanj-
kanje kabla. 

V ponedeljek, 9. septembra so pričeli z gradnjo mostu čez potok 
Lešnico v Lešnici, poleg tega imajo letos še v planu gradnjo dveh tra-
fopostaj, katerih soinvestitor je KS. Ob tem pa bodo ali so že realizi-
rali vrsto manjših nalog. Letos razpolagajo z 28 milijoni dinarjev, od 
tega znašajo sredstva samoprispevka 20 milijonov. Do srede septem-
bra pa so porabili 15 milijonov dinarjev. 

M G 

Kronike po področjih 
še letos bo komisija za ohranjanje tradicij delavskega gibanja pri 

občinskem svetu ZSS Ptuj organizirala seminar za pisce kronik. Poleg 
tega bodo nadaljevali z ustanavljanjem komisij v delovnih organizaci-
jah, ki bodo poskrbele za ohranitev obstoječe dokumentacije, zbira-
nje in proučevanje zgodovinskega gradiva. Lanski posveti s predsed-
niki osnovnih organizacij sindikata niso dali željenih rezultatov, od-
zvali so se le iz ZC dr. Jožeta Potrča Ormož-Ptuj, TGA Kidričevo in 
MTT-TVI Majšperk. 

To so osnovne točke delovanja, na katere se bo opirala komisija 
pri sedanjem in bodočem delu. Poleg tega je odločila, da bomo že pri-
hodnje leto pisali kronike po področjih, pričeli bomo s kmetijstvom. 

Najdlje so pri pisanju kronike prišli v TVI Majšperk, kjer so se 
znali organizirati in poiskati primerne ljudi za zbiranje gradiva o za-
četkih tekstilne industrije v tem kraju. Gradivo je v glavnem zbrano, 
sedaj ga bo potrebno še obdelati glede na zgodovinska dejstva. V za-
četku prihodnjega leta bo komisija pri občinskem svetu skupaj s kra-
jevno skupnostjo pripravila izdajo brošure, devetega maja 1986 — ob 
prazniku krajevne skupnosti Majšperk pa bodo odprli spominsko so-
bo. 

Komisija za ohranjanje tradicij delavskega gibanja pri občin-
'skem svetu ZSS Ptuj bo v kratkem razširila krog sodelavcev, pred-
vsem bo privabila tiste, ki kažejo zanimanje za to delo. 

Morda v združenem delu ni odziva zato, ker si predsedniki os-
novnih organizacij razlagajo, da bodo pisci kronik sami. V komisiji 
poudarja jo , da zato morajo pritegniti določene službe (tajnike samou-
pravnih organov ali kadrovske službe). 

M G 

Kresovi prijateljstva 
in miru med ljudmi 

Iz vrst mirovnikov v Sloveniji je prišla v letošnjem letu nova iz-
virna misel, kako ljudi vsega sveta opozoriti na nevarnost jedrske voj-
ne in nasilja v svetu. 

Izbrali so čas v septembru in sicer noč 21. septembra, v kateri bo-
do ob 22. uri po vsem svetu zagoreli kresovi. Akcija z naslovom: 
»Kresovi prijateljstva in miru med ljudmi« je bila navdušeno pozdra-
vljena v Amsterdamu, na svetovnem srečanju mirovnikov, o njej pa je 
poročalo tudi že nekaj svetovnih časopisov. 

S. S. 

POSVETI SEKRETARJEV 
ORGANIZACIJ ZK 

v ponedeljek, torek in včeraj so bili v Ptuju posveti sekretarjev 
osnovnih organizacij ZKS. Poleg skupnih točk, ki so bile obravnava-
ne na vseh posvetih, so dali na posvetih poseben poudarek najpo-
membnejšim vprašanjem po posameznih področjih dejavnosti. 

Tako so v ponedelj^ek sekretarji iz OO ZKS v krajevnih skupno-
stih podrobneje obravnavali naloge na področju dolgoročnega in 
srednjeročnega načrtovanja v krajevnih skupnostih. V torek so sekre-
tarji OO ZKS s področja gospodarstva ocenili tekoča gospodarska gi-
banja, izvajanje planskih dokumentov in priprav razvojnih planov za 
novo srednjeročno obdobje. Včeraj pa so sekretarji s področja druž-
benih dejavnosti namenili največ razprave aktualnim vprašanjem dol-
goročne gospodarske stabilizacije v družbenih dejavnostih in njihove-
mu razvoju do leta 1990. 

Na vseh posvetih so obravnavali tudi skupne naloge, ki so v pri-
pravah na skupščinske volitve 86 in v predlaganju možnih kandidatov 
za organe občinske organizacije ZKS in vodstva OO ZKS. Prav tako 
so se pogovorili o kadrovanju slušateljev v oblike idejnopolitičnega 
usposabljanja za študijsko leto 1985/86 in o pripravi analize o giba-
nju in sestavi članstva ZK ter o sprejemu novih članov. 

FF 
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ROGLA - OSREDNJA 
TOČKA POHORJA 

Pohorje je samostojen gorski masiv, sklenjen med Dravsko dolino 
na severu, Mislinjsko na jugozahodu, na vzhodnem delu pa se ga dotika 
del Dravskega polja. Juzni del pohorskega masiva je Rogla (1500 m). 
Pokrita je z b^atimi iglastimi gozdovi in prepletena s številnimi gorski-
mi jasami, klimatske razmere pa so idealne za turizem in šptortno-re-
kreacijsko dejavnost, in tako tu po zaslugi Uniorja iz Zreč nastaja 
osrednji rekreacijsko-turistični center Pohorja, če ne tudi širše. 

— slika št. 1: Na planjavah pod samo Roglo (1517 m) je nastal sodoben 
turistično-rekreacijski center s hotelom Planja, depandanso Brinje, bun-
galovi, osmimi teniškimi igrišči, igriščem za rokomet in košarko, nogo-
metnim stadionom, pokritim bazenom, savno, trimskim kabinetom, šte-
vilnimi sprehajalnimi potmi in seveda smučišči. Do sem vodi iz Zreč v 
večjem delu široka asfaltirana cesta, dolga 17 kilometrov. 

— slika št. 2: RTC Rogla ima sedaj prek 800 ležišč s kakovostno go-
stinsko ponudbo. V to se lahko prepriča vsak, ki je bil tu. Zlasti to velja 
za ^ortnike, ki so tukaj našli idealen kr^ za priprave. NiČ posebnega 
ni, ce na Rogli srečate znarte športnike in športnice, tudi naše najboljše, 
skozi celo leto. Rogla namreč ni samo smučarski center temveč se lahko 
pohvali z zelo dobro zasedenostjo tudi spomladi, poleti in jeseni. Na 
posnetku so bungalovi pod hotelom Planja in depandanso Brinje. 

— slika št. 3: Zimska sezona, ki na Rogli traja od novembra do aprila, 
vabi številne smučarje. Na voljo iim je vlečniški sistem s kar 15 vlečnica-
mi (8 daljših, 6 manjših in s^eznic^, celo območje pa je prepleteno s 
številnimi tekaškimi programi različnih dolžin in zantevnosti. Dvojna 
vlečnica Mašin žaga je na bližnjo zimsko sezono pripravljena. 

- slika št. 4: 
Na vrhu Rogle je kovinski raz-
gledni stolp (na posnetku med ob-
novo lesenih delov). Na njegovem 
vrhu (visok je 30 metrov) ste na 
najvišji točki Pohorja s čudovitim 
razgl^om. S stolpa se namreč od-
pira veličasten razgled na bližnje 
in daljne gore — na Gorjance, 
Kum, Snežnik; Savinjske Alpe, 
Triglav z Rjavino, del Karavank, 
Plesivec, Visoke Ture, Synjo pla-. 
nino, Golico, Kozjak, St^erske 
Alpe, Slovenske gorice in Panon-
sko nižino. Planinci ta predel po-
znajo, saj gre mimo planinska 
transverzala^ katere postojanka z 
žigom je bližnja Koča na Pesku 
(pol ure od stolpa). Vzhodno od 
stolpa je Osankarica s poslednjim 
bojiščem borcev Pohorskega bata-
ljona. 

— slika št. 5: Severozahodno od Rogle so znamenita Lovrenška jezera, 
19 po številu. Nastala so na takih krajih širokega pohorskega hrbta, 
lyer padavine zaradi skledasto oblikovanega terena ne morejo odtekati. 
Z^aradi nepropustnih tal (granit, ilovica^ pa tudi ne morejo prenikati v 
globino. V širokem pasu jni obdaja močvirnat gozd, ki skuša prodreti v 
samo barje, kar pa mu ne uspe. Drevesa v takem gozdu (smreka, bor, je-
rebika, breza, rakita in brinje]! so nizka, pokrnela in zalisajena ter se ra-
da suše. Okoli debel so ma^i suhi otoki, na katerih se kmalu naselijo 
vres, borovnica in brusnica. Ta barjanski svet je približno kilometer dolg 
in 350 metrov širok. Tla so skrajno vlažna, pod nogami čofota voda. Na-
prej se pomikaš le po poleglih deblih. To je prav poseben svet, okoli ka-
terega se plete niz pripovedk, predvsem o povodnem možu, Jezerniku. 
Silno ga ujeziš, če mu skališ temno rjavo lezersko vodo, in napravi ti 
slabo vreme. Do sem je približno uro in pol noda od osrednjega dela Ro-
gle. Pot je prijetna, vmes pa v avgustu naletite na prave kolonije borov-
nic, po katerih je območje Rogle še posebej znano. 

To je torej Rogla. kraj letošnjega srečanja slovenskih planincev in 
vseh, ki jih privlačita šport in rekreacija, pa tudi sprehodi, mir in tišina. 

Tekst in foto: 
I. kotar 

V Mestnem kinu reprodukcija avdio zapisa 
s filmskega traku v stereofonski tehniki 

To, kar se nam je zdelo pred 3 
leti nemogoče, je danes petčlan-
ski kolektiv kina uspel uresničiti. 
Poleg Ljubljane in Maribora 
imamo tudi v ptujskem kinema-
tografu najsodobnejšo opremo 
za reprodukcijo avdio zapisa s 
filmskega traku. 

S soglasno odločitvijo kolekti-
va in ob podpori občinske kul-
turne skupnosti smo uspeli zbrati 
potrebna sredstva in danes lahko 
zagotovimo obiskovalcem takšen 
nivo kvalitete reprodukcije zvo-
ka, kot le malokateri kinemato-
graf v Jugoslaviji. 

Dosedanja akustična oprema, 
ki je bila v funkciji vse od leta 
1959, že zdavnaj več ni ustrezala 
kvalitetni in kulturni ponudbi 
naše dejavnosti in jo je bilo nuj-
no nadomestiti z novo, sodobnej-
šo. Večkratne okvare, tudi v času 
projekcij, so ustvarjale vrsto ne-
godovanj pri naših obiskovalcih. 
Imeli pa smo tudi vedno večje te-
žave z odpravo napak, ker nam 
je primanjkovalo nadomestnih 
delov, predvsem elektronk in 
drugega materiala. Utrujenost 
celotnega sistema je bila že tako 
velika, da izhodna moč ni prese-
gala 50 % prvotnih zmogljivosti. 

Pod takimi pogoji pa je bilo 
skoraj nemogoče spremljati 
predvsem ponudbo domače pro-
izvodnje. Vsi ti projekti niso 
podnaslovljeni in filmski dialogi 
so bili nerazumljivi do te mere, 
da gledalec ni uspel povezovati 
vsebine. Jugoslovanskemu in slo-
venskemu filmu pa smo tako še 
manjšali pogoje za njegovo večjo 
gledljivost in tudi gledanost. 

Odločno načrtovani cilj in v 
sklepu tudi uspešna izpeljava na-
kupa opreme v stereofoniji, ki je 
že običajna tehnologija v pro-
dukcijski in reproduktivni kine-
matografiji na zahodu, je tudi 
posledica resnice, da je na jugo-
slovanskem trgu že 70 % odku-
pljenih filmskih licenc s stereo-

fonskim svetlobnim zapisom. Že 
več kot 10 let lahko gledalci v 
razvitem svetu spremljajo film z 
reprodukcijo zvoka, ki je pro-
storsko opredeljen. Na osnovi 

njihovih izkušenj in predvsem iz-
sledkov firme DOLBY so se teh-
nični delavci ljubljanskih kine-
matografov lotili naloge izdelati 
opremo za domači trg, z materia-
li, ki jih producira domača elek-
tronska industrija. Skoraj 4 letne 
izkušnje govorijo, da je tehnika 
dovolj kvalitetna, v nekaterih 
primerih celo presega znano fir-
mo dolby. 

Osnovjie tehnične karakteristi-
ke nove opreme in njena uporab-

nost govorijo, da gre za kopije 
filmov s stereofonskim svetlob-
nim zapisom, ki imajo dve ločeni 
tonski sledi z različnim zapisom. 
Solarni element, ki je na film-

skem projektu, pretvarja svetlob-
ni signal v električni in je sesta-
vljen iz dveh delov, vsak od njih 
pa reproducira električni signal 
za enega izmed dveh kanalov. 
Preko posebne matrice se nato iz 
obstoječih kanalov, levega in 
desnega, generira še poseben ka-
nal za sredino ter poseben kanal 
za tako imenovano okolico. S 
tem dobimo zvok, ki je prostor-
sko opredeljeri. Tako lahko po-
leg vizualnega tudi zvočno 

spremljamo dogajanje na platnu 
prostorsko. Naprava pa i„j' 
vgrajeno še posebno vezje ^ 
zmanjšanje šumov, s čimer se L 
izboljša reprodukcija kopij z 
jimi poškodbami na tonski sle«]; 

Celoten sistem od zvočnij, 
kombinacij v dvorani in i^^ 
platna, procesor CS C 500, spr̂ , 
membe na projektorjih do inSiĵ  
lacij, nas je stal 6 M din. Pet sn^ 
jih ustvarili s prodajo vstopni^ 
enega pa smo uspeli dogovoriti j 
Kulturno skupnostjo Ptuj. Iz 
ga je razvidno, da smo večji d̂ j 
investicije realizirali z lastnimi 
dohodki, kar pa se je brez dvonj 
poznalo na kvaliteti progranisk{ 
ponudbe. Posebej pa moran^ 
povdariti veliko razumevanjt 
Kulturne skupnosti, kajti brez te. 
p dela sredstev bi opremo lahko 
kupili šele v naslednjem letu, 
bi bili dovolj hitri v odnosu z ij 
Hatomimi gibanji. 

Se več dobrega tona, tudi do. 
bre programske ponudbe in pri, 
jetnega počutja v naši dvorani 
pa upamo, da bomo lahko nudili 
našim obiskovalcem v naslednjil 
treh ali štirih letih. Skupaj s Ku|. 
turno skupnostjo in mestnimi 
krajevnimi skupnostmi snujemo 
sanacijo stavbe in adaptacijo no-
tranjih prostorov. Tako bi želeli, 
upamo, da s podporo vseh, ki ra. 
di prihajate k nam, ohraniti to 
kar imamo in morda nekaj male 
ga dodati k boljšemu počutju na 
ših gledalcev. 

Upamo, in če tudi vsi želimo, 
bo lažje. 

Srečko Snebergei 

Predvajalec filmov Stanko §eruga in pomočnik Zoran Majcen ob novi 
aparaturi, (foto 1. kotar) 

Okrogla miza 25 let sodelovanja 
V ponedel jek, 16. septembra ob 10. uri bo v delavskem 

domu Franca Kramberger ja v Ptuju okrogla miza na te-
m o : 25 LET S O D E L O V A N J A BRATSKIH O B Č I N SR 
HRVATSKE IN SR SLOVENIJE . P o d l a g za razgovor je 
programska zasnova jubi le jne publikacije ob 25-letnici 
sodelovanja. Razgovor ima namen vsestransko osvetliti 
dosežene uspehe medrepubl iškega sodelovanja bratskih 

občin na področju gospodarstva in družbenih dejavnosti 
SLO in DS, kulture in obveščanja, športa in rekreacije 
Posebej pa želijo opredelit i tudi uspehe sodelovanja druž-
benopoli t ičnih organizacij in skupnost i sodelujočih ob-
čin. Na podlagi ocene dosedanjega sode lovanja bodo 
opredelili tudi cilje za skupno 4elo v pr ihodnje . 

Odličen nastop 
Cirkovčanov v Italiji 
člani folklorne skupine Vinko Korže iz Cirkovc so v soboto, 7. 

septembra, sodelovali na mednarodnem tekmovanju folklornih sku-
pin iz alpskih dežel, ki je bilo v italjanskem mestu Trento. Med petimi 
skupinami iz Italije, Avstrije in Francije so dosegli prvo mesto, med-
narodna žirija pa je ocenjevala scenografijo, narodne noše, nastop 
kot celoto, petje in glasbeno izvedbo. Skupina Vinko Korže je nasto-
pila z desetimi mladimi pari, igrali so štirje muzikanti, pevci so bili 
štirje. Tudi gledalci so njihov nastop spremljali z velikim zanima-
njem, navdušila sta tudi ptujski kurent in ljudski muzikant Franc La-
poršček, ki je zaigral na trstenke. 

Kot je sporočil vodja skupine Anton Brglez so naslednjega dne 
člani skupin zaplesali tudi po ulicah tega italijanskega mesta in nav-
dušili številne gledalce. Sicer pa je dodal, da je celo mesto, nekoliko 
večje od Maribora, živelo s tem festivalom tekmovalnega značaja. 

N. D. 
Z nastopa cirkovških plesalcev ob letošnjem prazniku občine Ptuj (fot 
Langerholc) 

Priključitev 
supermarketa 
Emoni-Merkur 
v petek, 6. septembra so se de-

lavci Emone — Merkur iz Ptuja 
odlpčili za priključitev TOZD-a 
SUPERMARKET Maribor kot 
poslovne enote. Delavci Super-
marketa so se za priključitev iz-
rekli že 13. junija letos. Podlaga 
za odločitev jim je bil elaborat o 
ukinitvi tozd-a Supermarket in o 
priključitvi kot PE Einoni-Mer-
kur iz Ptuja. 

V tej temeljni organizaciji so 
že nekaj časa poslovali z motnja-
mi. Zato so se v sestavljeni orga-
nizaciji EMONA Ljubljana 
odločili za določeno reorganiza-
cijo z namenom, da organizirajo 
regionalne enote. S priključitvijo 
Supermarketa Emoni-Merkur so 
to dosegli. 

Delavci Supermarketa iz Mari-
bora so se za priključitev izrekli 
99-odstotno. Že iz tega izhaja 
njihova volja za boljše poslova-
nje, za večje delo; v skupnem so-
delovanju pa je zagotovljena tu-
di večja socialna varnost. Z odlo-
čitvijo »za« so se izrekli tudi za 
brezplačen prenos osnovnih 
sredstev v Emono-Merkur. 

Emona-Merkur Ptuj ima po 
novem prek 200 zaposlenih, ce-
lotna realizacija pa se poveča od 
200 na 270 milijard Sdin. Postala 
pa je močnejša tudi na pdoročju 
osnovne preskrbe, saj ima ta de-
javnost po priključitvi že 20 od-
stotkov celotne realizacije. MG 

PRIPRAVE NA REFERENDUM 
Poleg nalog, ki jih imajo pri planiranju za na-

slednje srednjeročno obdobje 1986—1990, se v 
ptujskih krajevnih skupnostih pripravljajo tudi "na 
podaljšanje samoprispevka do leta 1990. Predvi-
doma bodo referendumi v prvi polovici novembra, 
razen v KS Olga Meglič, kjer so se za podaljšanje 
samoprispevka odločili že prvega septembra letos. 

Na osnovi smernic in elementov, ki so jih kraje-
vne skupnosti že sprejele in oblikovanih progra-
mov, so se le-te odločile, da bi do leta 1990 imele 
različne prispevne stopnje. Tako se je pet krajev-
nih skupnosti odločilo za en odstotni samoprispe-
vek, tri za dva odstotni in tri za eninpol odstotni 
krajevni samoprispevek. Izračuni na osnovi cen iz 
leta 1985 pokažejo, da bo enajst KS mesta Ptuja 

do leta 1990 z novim samoprispevkom zbralo 
milijonov dinarjev, od tega bo za skupni prograJ 
namenilo 30 odstotkov zbranih sredstev. 

Ob tej priložnosti naj še zapišemo, da so v K 
Bratje Reš z vselitvijo novega bloka na Volkmeij« 
vi 21, 22 in 23 pridobili 200 novih krajanov. V ei 
prejšnjih številk Tednika smo sicer zapisali, d 
blok sodi v KS Boris ZiherI, vendar se je pokaži 
lo, da glede na mejo med obema KS, ki gre po ul 
ci 25. maja, temu ni tako. 

V skupnih službah KS mesta Ptuja poudarjaj« 
da ne gre toliko za meje in za postavljanje ploto 
med KS, temveč za plačevanje samoprispevka, I 
je različen in se tudi plačuje na različna ZR. 

M< 

Jutri bodo odpili 18. mednarodni obrtni sejem v C^ju 

Po tradiciji — tudi Ptujčani 
Letošnji celjski sejem bo resni-

čno jugoslovanski, saj se prvič 
predstavlja tudi obrt iz drugih re-
publik. Poleg tega bo sodelovalo 
38 razstavljalcev iz ZR Nemčije, 
Avstrije, Švice, Italije in Šved-
ske. Na devet tisoč kvadratnih 
metrih pokritih razstavnih pro-
storih in dvanajst tisoč na pro-
stem se bo predstavilo okoli štiri 
tisoč slovenskih obrtnikov, 63 
obrtnih združenj in 32 zadrug, 
več trgovskih in delovnih organi-
zacij. Sejem bo tudi letos prodaj-
ni, svoje izdelke bo prodajalo 
300 obrtnikov. 

Zaradi pričakovanega visoke-
ga obiska so se organizatorji 
(Zveza obrtnih združenj Sloveni-
je, Splošno združenje drobnega 

gospodarstva in Sportno-rekrea-
cijski center Golovec) odločili, 
da bodo poslovne dneve organi-
zirali dva dneva pred uradno 
otvoritvijo sejma. 

Posebna zanimivost sejma je 
obrtniška ulica, kjer bo svoje de-
lo prikazovalo 13 obrtnikov. Pn-
kaz je posebej privlačen za šolar-
je, ki se bodo morda na podlagi 
tega v bodočnosti raje odločali 
za obrtniške poklice. 

Tradicija sejmov so različne 
prireditve, ki tudi letos ne bodo 
izostale. Tako pripravlja Zvezna 
konferenca SZDLJ posvet o ak-
tualnih vprašanjih razvoja za-
družništva v obrti, poleg tega pri-
pravljajo posvetovanje obrtniki 
— novatorji. Zvezna konferenca 

pa bo skupaj z Gospodars^ 
zbornico Jugoslavije pripra^ 
še dva dneva za zdomce in F 
prikazala možnosti za vključc^^ 
nje v obrt. 
PTUJCANI SE PREDST 
VUAJO NA 120 KVADB^ 
TNIH METRIH 

Ptujski obrtniki se na scf 
predstavljajo prek obrtne zadj 
ge Panorama in obrtnega 
nja v dveh razstavnih paviljoflj 
V prvem bodo izdelki kovinslj 
predelave, v drugem pa os^ 
(tekstil, izdelki domače in un^ 
ne obrti). Ob tem velja ome«* 
še inovacijo nat)rave-mehani^ 
ki jih uporabljamo pri raznih F 
žarih v industrijskih objektih j 
drugih velikih objektih. 
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O festivalu so 
povedali... 

Bojan Adamič Tomaž Tozon Kajetan Zupan Franc Lačen 

Skladatelj BOJAN ADAMIČ 
— podpredsednik društva Sloven-
skih skladateljev, član strokovne 
komisije: 

»Na tem festivalu je bilo mno-
go zanimivosti. Negativna zani-
mivost je bil seveda dež. Festival 
pa je vendarle bil toliko zanimiv, 
da dež ni pregnal gledalcev, ki so 
zelo pozorno spremljali dogaja-
nje in v celoti gledano kar dobro 
ocenjevali kaj je dobro in kaj ni. 
Seveda je svojo vlogo pri tem 
odigralo tudi ozvočenje, ki ni bi-

lo prvovrstno in je marsikomu 
preprečilo boljši uspeh. Zdi se 
mi, da je nekaj ansamblov, ki iz-
redno profesionalno nastopajo 
in nas lahko zastopajo kjerkoli. 
Izstopalo je nekaj izvrstnih in-
strumentalistov in pevcev. Teksti 
žal niso blesteli in o tem bo po-
trebno temeljito pogovoriti. Tudi 
melodije so že imele včasih dru-
ge lastnike, pa jih niso novi av-
torji dobro prepisali. Vendar so 
to karakteristike vsakega festiva-
la. Bilo je nekaj povsem odveč 

stvari, mislim predvsem na golo-
ba, ki nikakor ne spada na tak-
šno prireditev in je postavil v 
senco s prvo nagrado občinstva 
vse ansamble, ki so bili nepri-
merno boljši in so desetkrat bolj 
zaslužili to priznanje. Mislim pa, 
da je bila druga nagrada občin-
stva podeljena pravilno, prav ta-
ko tretja. Ker se je primer s prvo 
nagrado občinstva tokrat prime-
ril že drugič pri istem ansamblu, 
bo potrebno v bodoče sprejeti 
drugačna merila in ustanoviti ko-
misijo, ki bo preprečila čisto po-
narejanje odločitve ljudi, kar je v 
tem primeru več kot očitno«. 

BORIS KOŠKAR - član stro-
kovne komisije: 

»Mislim^ da je testival uspel, 
vesel sem, da je nekaj ansamblov 
doseglo visoka priznanja — sre-
bro in zlato, da je prišlo par an-
samblov s svežimi idejami, dolo-
čenimi novostmi v narodnozaba-
vni glasbi, z dokaj dobrimi voka-
listi. Čeprav na festivalu ni bilo 
zvenečih imen, je vendarle nasto-

pilo nekaj ansamblov, za katere 
mislim, da jih bomo v bodoče še 
slišali. Glede odločitve občin-
stva, mislim na prvo nagrado, pa 
je tako: nekateri se posvetijo 
glasbi in to ceni seveda tudi stro-
kovna komisija. Drugi pa posve-
čajo svojo pozornost zunanjim 
efektom in mnogo manj glasbi. 
Vendarle pa mislim, da bi morali 
vsi ansambli dati malo več na zu-
nanji efekt, poleg dobre glasbe 
seveda. Idealen bi bil ansambel, 
ki bi znal združiti dobro igranje 
se s prijetnim shovvom. Upam, 
da bo pri sansamblu, ki je prejel 
sicer prvo nagrado občinstva, pri 
strokovni komisiji pa komaj pri-
znanje, to zbudilo razmišljanje in 
da bo njihovo igranje v bodoče 
boljše. Vsekakor pa lahko rečem, 
da je 16. festival v Ptuju v celoti 
gledano uspel.« 

TOMAŽ TOZON - član ko-
misije: 

»Pričakoval sem, da bo letoš-
nji festival v znamenju debitan-
tov, pa kaže, da sem bil v zmoti. 

Menim, da festival ni dosegel ka-
kovosti, ki smo je bili v preteklo-
sti vajeni. Seveda petnajsti je bil 
jubilejni in na takega pridejo 
bolj znani ansambli. Menim, da 
je bil letošnji festival festival šta-
jerskih ansamblov. Razveseljivo 
je, da so se ti ansambli v celoti 
izjemno dobro izkazali, vse od 
izjemno dobrega, skoraj profe-
sionalno pripravljenega Trima iz 
Maribora, Štajerskih sedem z iz-
redno dobrim pevcem. Posebej 
velja omeniti tudi ptujske ansam-
ble, ki so v celoti — vsi trije po-
kazali izjemno lepe uspehe. Ka-
že, da je festival le pustil sledo-
ve, če ne po vsej Sloveniji, pa 
vsaj pri domačinih. Posebej je 
presenetil ansambel Zrelo klasje 
in Ptujski instrumentalni kvintet, 
tudi Mavrica ni razočarala in te-
ga sem bil sam še posebej vesel, 
ker smo ves čas želeli, da tudi 
Ptujčani pokažejo zrelejše rezul-
tate. Vesel sem bil tudi ponovne-
ga srečanja z ansamblom Vikija 
Ašiča, kaže, da ni pozabil igranja 
na harmoniko. Edina stvar, ki bi 
jo rahlo pokritiziral je nespre-
jemljiva ocena občinstva, ki se 
mi zdi, da ni bila realna. Fantje 
iz Šentjerneja, ki so dobili prvo 
nagrado občinstva so sicer prije-
tni, njihovo igranje pa je daleč, 
daleč zaostajalo za kakovostjo 
vseh ostalih ansamblov.« 

KAJETAN ZUPAN - pred-
sednik strokovne komisije: 

»Sem veselo presenečen, saj 
glede na nastop manj znanih an-
samblov nisem pričakoval kako-
vosti, ki so jo prikazali. Ansam-
bli, na katere pravzaprav nismo 

računali, so pokazalia velik na-
predek. Ce omenim samo Štajer-
skih sedem, ki smo jih prvič sli-
šali, Stare znance, Viničarje . . . 
Vesel sem da smo kljub zelo stro-
gemu kriteriju našli šest zlatih 
ansamblov. Glede prve nagrade 
občinstva pa nimam besed. Že 
lani sem dejal, da publika v gle-
dališču nima pravega odnosa do 
te glasbe. Vesel sem, če nagradi 
pesem, ki je vedra, čeprav je stro-
kovna komisija ne vzame v ožji 
izbor. Če pa dobi nagrado an-
sambel, ki res nima nobenih per-
spektiv, sem pa malo žalosten. 
Drugo in tretjenagrajena melodi-
ja se mi zdi v redu, zlasti drugo-
nagrajeni ansambel ima dobre 
instrumentalne izvajalce, tudi po 
pevski plati je dober. Zlasti so-
listka je izredno dobra in gotovo 
se bo razvila v dobro pevko. 
Skratka, festival je dal precej do-
brih pevskih stvaritev, odkril je 
nekatere pevske duete, tercete ali 
soliste, ki jih sploh nismo pozna-
li.« 

Direktor Franc LAČEN: 
»Vesel sem, da je kljub groze-

čemu dežju festival tekel nemo-
teno, vesel pa sem tudi, da je pri-
reditev uspela v kakovostnem 
smislu. Posebej me veseli, da so 
bili doslej festivalu neznani an-
sambli zelo dobri. To potrjuje tu-
di bera srebrnih in zlatih odličij 
Orfeja. To je vsekakor odraz na-
ših večletnih prizadevanj za ka-
kovost in dokaz, da so stroge av-
dicije dosegle namen.« 

I. Ciani 
J. Bračič 

125 let proge Pragersko—Čakovec—Kotoriba 
Po otvoritvi proge Maribor—Celje leta 1846 je v obdravskih mestih 

in trgih zavladal strah pred nazadovanjem trgovine in prometa zaradi 
konkurence železniške prometnice Dunaj—Trst. Večji optimizem je zajel 
obdravske kraje, ko je bil leta 1854 objavljen koncesijski zakon za grad-
njo 32 železniških prog, kije med drugim opredeljeval tudi gradnjo proge 
od Velike Kaniže čez Ptuj v Maribor in dalje po dolini Drave do Celovca 
in Beljaka. Tako sta bili sedanji naši progi Čakovec—Pragersko in Mari-
bor—Dravograd del ene izmed treh magistral, ki bi vezale vzhodne pre-
dele Avstro—Ogrske monarhije z zahodnimi, bolje rečeno, ti progi sta 
del transverzale Budapest—Franzenfeste (sedaj Fortezza v Italiji). V 
vladnem načrtu, oziroma koncesijskem zakonu je bilo predvideno, da po-
stane Velika Kariiža (Nagvkanizsa) križišče petih prog (iz Maribora, Za-
greba, Pečuha, Budimpešte in Šoprona), zato je bilo tam 16. januarja 
1855 zborovanje trgovcev in veleposestnikov o gradnji proge Velika Kani-
ža—Maribor. Ptujski občinski odbor je na tem zborovanju zastopal Kari 
Rigersberger, trgovce pa Friedrik Kari Schwab, ki so ju tudi izvolili za 
člana stalnega železniškega odbora. 

Da bi za to progo pridobili še 
prizadete na Štajerskem in Hrva-
škem Zagorju je bilo 21. maja 
1855 podobno zborovanje v Ptu-
ju. Takoj za tem je sledilo dovo-
ljenje za začetna dela in trasira-
nje; na seji gradbenega odbora 
26. in 27. avgusta 1855 v Gradcu, 
so izdelavo načrtov in trasiranje 
poverili ing. Demarteanu. Ker so 
istočasno stekle priprave tudi za 
gradnjo proge Budimpešta—Ve-
lika Kaniža, sta se gradbena od-
bora 5. novembra 1855 na Duna-
ju dogovorila za združitev, tako 
d a j e od 15. novembra 1855 dalje 
posloval skupni odbor za progo 
Budimpešta—Velika Kaniža— 
Maribor. Po koncesiji iz leta 
1856 naj bi se ta proga iz Budim-
pešte priključila na takrat še dr-
žavno progo Dunaj—Trst v Polj-
čanah. 

Ker je isti gradbeni odbor do-
bil koncesijo za gradnjo še treh 
drugih prog med Donavo in Ju-
žno železnico (tudi progo Osi-
jek—Zemun), je vsa dela združil 
pod imenom »Cesar Franc Jože-
fova orientalna železnica«. 

Dokončna izbira trase je bila 
zaradi lokalnih interesov zelo te-

i žavna. Zastopniki Varaždina so 
! nasprotovali premostitvi Drave 
i pri Ptuju, potegovali so se za to, 

da bi proga potekala od Ptuja še 

naprej po desni strani Drave in 
šla skozi Varaždin. Tudi priklju-
ček na progo Dunaj—Trst je bil 
sporen. Končno so bili sprejeti 
načrti ing. Karla von Etzela za 
sedanji priključek v Pragerskem; 
od Ptuja do Maribora pa je bila 
predvidena posebna proga. 

Razpoloženje okolišnjih po-
sestnikov je bilo naklonjeno 
gradnji proge; tako so večino 
zemljišča za gradnjo proge od-
stopili brezplačno. Gradbena de-
la so hitro napredovala in bi bila 
proga od Pragerskega do Velike 
Kaniže vozna že v prvi polovici 
leta 1859, če ne bi Družba orien-
talnih železnic zašla v finančne 
težave. Avstrijski finančni mini-
ster je kočljivo situacijo rešil ta-
ko, da je Družbo orientalnih že-
leznic prisilil v integracijo s snu-
jočo se Družbo južnih železnic, 
kar je bilo izvedeno 11. decem-
bra 1858. Tako je proga Prager-
sko—Cakovec—Velika Kaniža 
postala last Južne železnice, spa-
dala pa je pod direkcijo v Bu-
dimpešti. 

Po pogodbi bi morala Južna 
železnica od Ptuja do Maribora 
zgraditi posebno progo, vendar 
se j e temu 13. aprila 1861 izogni-
la s spremembo pogodbe. Kot 
nadomestilo za nezgrajeno progo 
so Ptujčani dobili poseben po-

pust pri vožnji v Maribor; name-
sto dejanskih 36 km so jim obra-
čunavali le 25 km, toliko kolikor 
bi bila razdalja po direktni progi 
Ptuj —Maribor. Ta ugodnost pa 
je ugasnila 1. oktobra 1925, ko 
jugoslovanske železnice niso bile 
več vezane na sporazume Južne 
železnice. 

Z gradbenimi deli so pričeli 
17. decembra 1857 (v bližini Ptu-
ja). Teren sam pri graditvi ni 
povzročal težav, pač pa sta bila 
premostitev Drave in Mure v ne-
reguliranem toku in na poplav-
nem ozemlju ter utrjevanje bre-
gov za takratne razmere dokaj te-
žaven problem. Gradbišče proge 
so razdelili v tri gradbene sekci-
je. 

Gradbena sekcija Ptuj je obse-
gala gradbišče od Pragerskega 
do Velike Nedelje, vodil pa jo je 
ptujski rojak ing. Thommen. Or-
moška sekcija je segala do Kra-
Ijevca in jo je vodil vitez Fichte-
nan-Pongratz; tretja sekcija pa je 
segala od Kraljevca do Kotoribe. 

Ker so gradbena dela hitro na-
predovala, je bila 8. marca 1860 
že prva komisijska vožnja iz Ptu-
ja v Veliko Kanižo in nazaj do 
Pragerskega s povratkom do Ptu-
ja. Za naslednji mesec je bila na-
povedana preizkusna vožnja na 
celi progi s prisotnostjo ogrskih 
veljakov. Ker ni bilo predvidenih 
nobenih ovir, so določili kot dan 
otvoritve 24. april 1860, ko je pe-
ljal poseben otvoritveni vlak. 
Ker pa so gradbena dela na ogr-
ski strani zaostala, je šele 19. 
marca 1861 prispel z Dunaja 
vlak za preizkus proge med Pra-
gerskim in Budimpešto, tako da 
je bila celotna proga odprta za 
javni promet 1. aprila 1861. leta. 
Zvezni lok na Pragerskem pa so 
dogradili 20. marca 1872, ki pa 
celih 30 let ni služil namenu. 

Na Pragerskem so poleg po-
stajnega poslopja zgradili še vod-
no postajo, skladišče, remizo, pe-
ron in okretnico. Značilna je bila 

pokrita lopa med tiroma 2 in 3 v 
višini postajnega poslopja, ki so 
jo leta 1919 demontirali. 

V Ptuju so poleg postajnega 
poslopja zgradili vodno postajo, 
remizo z okretnico, vozovno lo-
po, skladišče in manjšo delavni-
co, kjer so bili zaposleni 4 klju-
čavničarji. Pozneje je imela v 
Ptuju sedež Sekcija za vzdrževa-
nje prog. Iz nekdanje kurilniške 
delavnice se je razvil sedanji 
TOZD za vzdrževanje voz Ptuj. 

Postaja Ormož je bila nakla-
dalna postaja za premog iz pre-
mogovnika Ladanje dolnje (Hr-
vaška). Med 1. svetovno vojno so 
zaradi vojaških potreb podaljšali 
postajne tire; zelo malo pa je po-
staja pridobila ob gradnji proge 
Ormož—Murska Sobota. Ob 
gradnji proge je bilo obrežno za-
varovanje Drave pri Ormožu trd 
oreh za graditelje. Da ne bi imeli 
pozneje na tem področju težav z 
gradnjo drugega tira, so že pri 
gradnji proge tam zgradili lanum 
za dvotirno progo. Občutno se je 
delo postaje Ormož povečalo z 
novozgrajeno tovarno sladkorja. 

Ko so bile 31. decembra 1923 
podržavljene proge Družbe ju-
žne železnice, je proga Prager-
sko—Kotosb a prišla pod okrilje 
Direkcije uižavnih železnic v 
Ljubljani, enako kot proga Ca-
kovec—Lendava. Tudi po II. 
svetovni vojni je progo obnovila 
Gradbena brigada VII. korpusa 
(slovenska). Obnova ni bila lah-
ka, saj so bili porušeni najvažnej-
ši mostovi, vodne postaje, postaj-
na poslopja in postajne naprave 
ter tiri. Med Pragerskim in Haj-
dino je bil vzpostavljen železni-
ški promet že 3. junija 1945; 28. 
junija 1945 je bila prevozna že 
celotna proga z izjemo odseka 
Hajdina—Ptuj. Vendar je bil 30. 
julija 1945 provizorno obnovljen 
tudi most preko Drave pri Ptuju 
in je bila tako celotna proga pre-
dana v promet. 

R. K. 

NEKATERE DOPOLNITVE K PROBLEMU 
SLADKORNE BOLEZNI! 

Ponovno se vračam na področje diabetesa. 
Bolezen je namreč tako zelo pomembna, da 
ni le vredno, temveč celo nujno poznati šte-
vilne njene podrobnosti in nevarnosti. Diabe-
tes spada med največje ogrozitelje človekove-
ga zdravja. V številnih primerih celo do smrt-
nega zaključka, kadar se bolnik niti ne zave-
da, kje tiči prikrit vzrok in začetek velikokrat 
nepremagljivih in neozdravljivih posledic te-
ga spočetka navidezno nepomembnega obo-
lenja. 

BOLEZEN SE POJAVI ZAHRBTNO, 
PRIKRITO, BREZ OPAZNIH ZNAKOV 
IN BREZ BOLEČIN. In prav v tem je njena 
največja nevarnost. Mnogokrat potečejo leta, 
preden nastopijo znaki, ki privedejo bolnika 
k zdravniku. Cesto je diabetes prikrit s po-
rednimi znaki neke druge bolezni, ki izgleda 
pri prvi presoji merodajna. Tako se pripeti, 
da niti zdravnik sprva ne pomisli tudi še na 
sladkorno bolezen. Najbolj zavedljivo pa je 
misliti; češ tisto, kar mi diši in prija, nikakor 
ne more biti škodljivo — nekakšno primiti-
vno »filozofsko« mišljenje o smotrnosti na-
gnenj živih bitij. 

Iz lastnih izkušenj, prizadetosti in podrob-
nejšega študija tega problema želim opozoriti 
in pozvati k pozornosti. V sledečem sestavku 
se bomo razgledali po najnovejših smereh te 
še vedno neozdravljive bolezni. 

DIABETES ŠE VEDNO LAHKO SAMO 
BRZDAMO IN NJEGOVE POSLEDICE 
LE BOLJ ALI MANJ USPEŠNO OMILJU-
JEMO! 

O problemu tendenc približanja k normo-
glukemiji (zdrava koncentracija sladkorja v 
krvi) sem priredil po prof. dr. Hellmutu Ottu 
s klinike v Bremenu sledeč krajši sestavek. 

Današnja medicina je končno dosegla po-
polno soglasje: da je PRIBLIŽANJE KON-
CENTRACIJE SLADKORJA V KRVI DIA-
BETIKA STANJU KONCENTRACIJE PRI 
ZDRAVEM ČLOVEKU GLAVNI CILJ 
TRAJNEGA ZDRAVLJENJA! Neenotna so 
zaenkrat ostala še mnenja in stališča, kje so 
pravilne meje za posamezne skupine diabet-
skih bolnikov. 

Zdravilni cilj doseči zadovoljivo koncen-
tracijo sladkorja v krvi diabetika sledi iz šte-
vilnih kliničnih in eksperimentalnih raziskav, 
predvsem v zadnjih desetih letih, ki vedno 
bolj potrjujejo NEUGODEN VPLIV DOL-
GOTRAJNE PREKOMERNE NASIČENO-
STI KRVI S SLADKORJEM! 

Že zdavnaj je znano, da je pri slabo urav-
novešenem diabetesu odpornost proti nale-
zljivim boleznim občutno zmanjšana in da 
zaradi tega češče prihaja do bakterijalnih in 
drugih prisadnih obolenj. 

V preteklih letih je bila jetika za to trden 
dokaz. V današnjih dneh pa so akutna in kro-
nična vnetja sečnih poti — mehurja in ledvic 
— kožni in sluznični prisadi ter naknadno 
okužene gangrene (n. pr. gnitja na nogah) pri 
nezadostnem zdravljenju diabetesa vsako-
dnevni pojav.. 

Že dalje časa pred našo ero je obstajal 
sum, da trajnejše prenasičenje krvi s sladkor-
jem povzroča značilne bolezenske spremem-
be na žilicah-lasnicah (najdrobnejše žilice) 
predvsem v očesni mrežnici. 

(Sledi I. nadaljevanje in konec) 

Kaj je zdravljenje 
in kaj rehabilitacija 

alkoholika? 
9. nadaljevanje 

Alkoholik si ne more pomagati sam, če mu drugi ne pomagajo; 
Nihče mu ne more pomagati, če si noče pomagati sam. 
O tej temi »zdravljenje in rehabilitacija alkoholika«, pišemo že 

šest mesecev, nismo pa še povedali vsega. To dejstvo nam pojasnjuje, 
kako je zdravljenje in rehabilitacija zapleteno in težko delo, ki ga ne 
moremo razložiti z nekaj besedami. Še bo treba govoriti o tem, kako 
je zdravljenemu alkoholiku težko hoditi po novi, trezni poti. Mnogi 
takoj klonejo, drugi pozneje. Malo jih gre naprej. 

A kako v resnici nepremišljeno uporabljamo alkohol in postaja-
mo alkoholiki. O tem bo danes pogovor. 

Najboljši primer za vse večjo porabo alkohola je porast števila 
gostiln, posebej v okolici tovarn. Samo v okolici »Agisa« pričakujejo 
kar štiri. To pomeni, da veliko »skrbe« za delavce tovarn, da se lahko 
»odžejajo« in »razvesele« pred in po delu, ali tudi med delom z alko-
holom, kajti vsak, ki odpira novo gostilno, dobro ve, da bo imel do-
volj dela in zaslužka. 

In zdaj vprašanje: »Ali smo res tako bogati z zdravjem, da ga 
lahko uničujemo brez pameti in milosti. »Saj polne ambulante pri 
zdravnikih opozarjajo, da bi vsem bilo potrebno bolj odgovorno ob-
našanje do lastnega zdravja in s tem preprečevanje škode, kajti to kar 
alkohol enkrat uniči, se težko popravi. 

In drugo vprašanje: »Ali res ljudje nimajo dovolj znanja, da še ne 
vedo, da vsaki občutek sreče ob popivanju ali navada popivanja (saj 
je znano, da nekateri delavci že zjutraj v gostilni imajo natočeno svoje 
pijačo, brez da bi povedali, kaj bi radi) vodi v alkoholizem.« A pot iz 
alkoholizma je bolj neuspešna kot uspešna. Morda bo prav pri tebi 
brezuspešna? 

TOREJ NI POTREBNO ZAPIRATI GOSTILNE. BOLJ 
VPRAŠUIVO, ZA TA ČAS JE, ALI SO LJUDJE V PODJETJIH 
DOVOU POUČENI O ALKOHOLIZMU, O ŠKODLJIVOSTI AL-
KOHOLA, IN ODGOVORNOSTI DO LASTNEGA ZDRAVJA. Ce 
so, v podjetjih lahko kažejo na svojo nemoč. Če'pa niso, je odgovor-
nost za ljudi velika in potreba po tovrstnem znanju nenadomestljiva. 
Vsak se osebno mora odločiti ali bo pil, zakaj, kdaj, koliko, ali pa 
sploh ne bo pil in zakaj, saj je vstop v gostilno za vsakega prost in 
svoboden. 

In še to: Popivanje lahko primerjamo s kopanjem. Če znaš dobro 
plavati, oziroma, če imaš dosti znanja o alkoholizmu,-se lahko kljub 
temu utopiš oziroma postaneš alkoholik. Ce pa ne znaš plavati, oziro-
ma nimaš niti znanja o alkoholizmu, a se kopaš oziroma uživaš alko-
hol, te lahko odvleče v globino in se pričneš utapljati. Ce obstajajo 
okrog tebe ljudje, ki se ne kopajo oziroma ne popivajo, ali pa dobro 
plavajo oziroma dosti vedo o alkoholizmu, te bodo še poskusili pote-
gniti ven. Ce pa jih ni, te bo potegnilo vse globlje. Torej vprašanje je, 
zakaj se sploh moraš kopati, če ne znaš plavati oziroma popivati, če 
ne veš kaj s tem počneš. Kajti »rok«, ki bi te potegnile iz globine je 
bolj malo. Kdor spozna vrednote življenja, družine in otrok in še dru-
gih reči ob tem, se bo znal odpovedati trenutnim užitkom alkoholiz-
ma. 

Dr. Z. I. 
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Dober den! Ptujski festival no letalski miting v Moškanjcih smo pre-
živeli. Samo mene še gnes šijak boli od gledaja gor proti nebu: za voh fe-
stivala sen gleda v luft gdo hode se dež vleja, na mitingi v Moškajncih pa 
zato, ker so aeroploni po lufti letali. 

Pred soboj man dve pismi. Pišeta Fredi no Franca. Ker mi je Fredi 
pret pisa najpret pride un na vrsto. Fredi tak piše: 

Zdravo Lujz! Ke se neboma šla kokih delegatov, pa predugo okoli pro-
zne tunke hodila, grema takoj na šinfaraj: Sen gor priša, ke ti ne gre nič 
druga več po glovi, kak samo motkini štili, gorični koli no ritni švic. Pa 
tudi različnim funkcionaron si začeja v rit lezti. Pa je vena te nisi Ročk 
Hudson z aidcon oziroma adidasom na vašen bregi. Toti beteg se bode 
čista zagvišno v Jugoslaviji razšira, saj eden drugemi riti ližemo. V cajtn-
gah štejen kak v proznih goricah nemamo kaj delati, saj sta nam grozdje 
zimska no spomladanska pozeba obrali. Mislin, da je toga tovariš televi-
zijski Trontelj kriv, zakaj pa je napovedo pozebo. Najbrž zato. ke zdaj mi 
Trtoznojci kak Avstrijci antifriz išemo, da bi si malo letino popravili, dr-
gačik bode ormoška bolnica čista zagvišno zgubo mela no brez pacientov 
ostola. Pozdrav tebi no tvoji mazalici Mici od Fredija. 

Zdravo Fredi, vse je vredi, nema problema, lehko na špricar grema! 
Razvesela sen se tvojega pisma. Ročk Hudson še glih nesen, mon pa ro-
ke kijih najrajši na riti držin pa tudi hujd sen (kak večina Jugoslovanov) 
če mi kdo reče. da moren delati. Toti aic ali adidas kak mu ti proviš, je 
resen nevarna bolezen še posebno za ritolizce. 

S pijačo pa bode letos resen problem. Antifrisa je pramalo, vina ne 
bode, no resen obstoja nevarnost, ke v ormošken špitoh nedo meli paci-
entov. To si dobro preštudira. Ti bi bija sposoben za kokšno plansko služ-
bo. 

Tejko te za gnes. pa drugič več. ko bode na vrsti pismo Franca izpod 
klanca, ki iz haloškega območja glih tak piše o antifrisi no drugih gospo-
darskih montrah. 

Te pa srečno Vaš zmontrani Lujzek 

Škoda, ki jo 
povzroča divjad 

Verjetno ni kraja na podeželju, 
kjer ne bi ljudje tarnali zaradi 
škode, ki jo povzroča divjad. Še 
posebno na območju Haloz je 
škoda, ki jo povzroča na njivah 
srnjad in divje svinje, izredno ve-
lika. V lanskem letu so svinje na 
tem območju uničile velike povr-
šine posevkov koruze, za kar je 
lastnikom lovska družina Pod-
lehnik izplačala precej denarja, 
podobno tudi sosednje družine. 
Po zaslugi lovcev na območju 
Haloz je bilo odstreljenih lepo 
število divjih prašičev, vendar s 
tem še ni rečeno, da se letos spet 
ne bodo pojavili ti škodljivi ščeti-
narji na tem haloškem območju. 

Veliko škodo povzroča tudi sr-
njad, predvsem v vinogradih, v 
katerih je že spomladi pridno 
obirala tiste poganjke, ki so pre-
živeli zimsko pozebo. Prav v tem 
času pa se je začela prava »smja-
ška trgatev« raznih sort grozdja, 
zlasti ji tekne žlahtnina in bur-
gundec. To je še toliko bolj opa-
zno, ker je letos grozdje izredno 
redko, saj ne bo dalo niti polovi-
ce normalnega pridelka, povrh 
tega pa ga še uničuje divjad, za-
enkrat sme, potem pa še jate 
ptic. 

Dejstvo, da je srnjad začela 
obirati grozdje kaže na to, da so 
naši kraji s to divjadjo pregosto 
naseljeni, zato nima dovolj hrane 
in bi lovci morali povečati od-
strel. Ker tega ni, je smjadi pre-
več, pri iskanju hrane dela kme-
tom škodo, ki zaradi tega zaba-
vljajo čez lovce oziroma tiste, ki 
skrbijo za območna lovišča. Pri 
tem ima pomembno vlogo tudi 
Lovska zveza Ptuj, saj, tako pač 

pravijo lovci, lovska zveza jim 
diktira, koliko divjadi smejo od-
streliti, koliko gojiti oziroma 
imeti v staležu v svojih revirjih. 

Res je sicer, da so lovske dru-
žine dolžne poravnavati škodo, 
ki jo divjad povzroča kmetoval-
cem v družbenem in zasebnem 
sektorju, vendar pri tem delegati 
iz KS najbrž dovolj ne zagovarja-
jo in ščitijo kmetijstva nasproti 
tistim, ki vidijo samo divjad.-

V lovski zvezi se tudi sklicuje-
jo na določilo zakona, da je vsak 
lastnik dolžan zaščititi svoje po-
sevke pred divjadjo. To ljudje tu-
di delajo, obešajo razna strašila 
in plašila, napenjajo žico in po-
dobno, vendar je to več ali manj' 
neuspešno. 

Samo primer: napeti eno ali 
dve žici okoli njive, ne pomeni 
za varstvo pred vidjimi svinjami 
praktično nič, žica pa vseeno ve-
liko stane. Proti divjim svinjam 
celo električni pastir ni posebno 
uspešen. Kaj potem storiti, kako 
zaščititi? 

Izgleda, da so si višji lovski 
funkcionarji izmislili in uzakoni-
li obveznost, da je kmet dolžan 
zavarovati svoje pridelke in po-
sevke pred divjadjo samo zato, 
da bi bilo treba poravnati manj 
škode. Naši kmetje pa niso tako 
bogati kot kakšni ameriški far-
marji, da bi lahko svojo posest 
ogradili z visokimi žičnimi ogra-
jami. 

O tem bi morali lovski funk-
cionarji več razmišljati in poskr-
beti, da bo manj divjadi, kajti 
potem bo tudi manj divjih lovcev 
in manj napetih odnosov med 
kmeti in lovci. 

Franc Drobnič 

Stara šola se počasi niža Pogled na novo šolo 

RUŠENJE STARE ŠOLE 
Pred dnevi so na Črešnjevcu (pri Slovenski Bistrici) pričeli z ru-

šenjem stare šole, ki stoji na tem mestu že od leta 1837, vendar že pre-
cej let več ne služi svojemu namenu. Zdavnaj so že zabili vhode, ker 
so se v njenih prostorih igrali otroci, vendar je igra postala nevarna, 
saj so se močno začeli majati zidovi in podi. 

Sicer imajo Crešnjevčani že od leta 1976 novo modernejšo šolo, 
ki so jo poimenovali po narodnem heroju Veljku Vlahoviču. V njenih 
prostorih je 6 učilnic, večnamenski prostor, knjižnica idr. Sedaj se šo-

la 162 učencev, delovni kolektiv pa šteje II učiteljev, ravnatelja in 5 
tehničnih delavcev. Zraven še sodi oddelek VVO Oton Župančič iz 
Slovenske Bistrice in večje športno igrišče. Sodelujejo tudi z OŠ La-
porje. 

Delavci gradbenega podjetja, ki so prevzeli rušenje šole, so že 
krepko poprijeli za delo, vendar še imajo dela za nekaj mesecev. 

Tekst in foto: Samo Brbre 

Nov vrtec v Gorišnici 
Po nalogu sanitarnega inšpektorja bi morali vrtec v GoriSnia s 

prvim septembrom zaradi neustreznih sanitarnih pogojev zapreti. Ker 
je bilo za to šolsko leto prijavljenih za vrtec 45 otrok, je sanitarni in-
špektor izdal dovoljenje za začasno obratovanje, dokler ne bo zgrajen 
nov vrtec. 

Z gradnjo naj bi začeli v kratkem, saj so investitoiji že pridobili 
vsa ustrezna dovoljenja, izbrati je treba le še izvajalca del. Polovico 
od potrebnih 20 milijonov dinarjev pa bodo prispevali krajani, drugo 
polovico pa skupnost otroškega varstva občine Ptuj. V vrtcu bosta 
dve igralnici, razdelilna kuhinja in ostali pomožni prostori. 

N. D. 
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Iz poročila o stanju v pokrajinskem muzeju Ptuj 
Izvršni svet skupščine občine 

Ptuj je 3. junija letos imenoval 
delovno skupino za pripravo po-
močila o stanju v Pokrajinskem 
muzeju Ptuj. Naloga delovne 
skupine je bila, da zbere vsa po-
trebna strokovna mnenja in ugo-
tovi predvsem stopnjo odgovor-
nosti delavcev oziroma vodstva 
muzeja do: 

— malomarnega odnosa in 
poškodbe zbirk v letošnji zimi, 

— umika stalne zbirke aka-
demskega slikarja Franceta Mi-
heliča, 

— neustreznega sodelovanja s 
Kulturno skupnostjo Ptuj, 

— motnje v samoupravnih od-
nosih v kolektivu (odhod stro-
kovnih in poslovodnih delavcev 
v preteklih letih) in da na podla-
gi teh ugotovitev predlaga po-
trebne ukrepe za razrešitev na-
stalega položaja v Pokrajinskem 
muzeju Ptuj. 

Delovna skupina je to nalogo 
v celoti opravila in pripravila za 
zbore skupščine občine Ptuj ob-
širno poročilo o vseh nakazanih 
vprašanjih. O tem poročilu bodo 
zbori skupščine občine Ptuj raz-

pravljali na seji, 23. in 24. sep-
tembra. 

Izvršni svet SO Ptuj je obrav-
naval poročilo in ugotovitve de-
lovne skupine. Pri tem je upošte-
val tudi stališča Izvršnega sveta 
SO Ormož, ki je soustanovitelj 
Pokrajinskega muzeja Ptuj in 
stališče Republiškega komiteja 
za kulturo. Na podlagi tega je Iz-
vršni svet predlagal zborom 
skupščine' občine Ptuj naslednje 
sklepe in usmeritve: 

Zavoljo ugotovljene material-
ne škode na muzejskih zbirkah, 
kot posledice malomarnega rav-
nanja z zaupano kulturno dedi-
ščino, izrekamo družbeno kritiko 
vodstvu in strokovnim delavcem 
Pokrajinskega muzeja Ptuj. Pri 
tem je posebej odgovoren seda-
nji ravnatelj, ki mu družbenopo-
litični skupnosti Ptuj in Ormož 
dajeta nezaupnico za dosedanje 
delo. Ker je bil sedanji ravnatelj 
ob nedavni reelekciji nezakonito 
ponovno imenovan, podpiramo 
pobudo Družbenega pravobra-
nilca samoupravljanja občin Ptuj 
in Ormož, da Sodišče združene-
ga dela Maribor razveljavi sklep. 

Za ugotovljeno materialno in 

moralno škodo zahtevamo ta-
kojšnjo uvedbo ustreznih po-
stopkov v samoupravnih organih 
Pokrajinskega muzeja Ptuj in v 
pristojnih organih pregona. 

Pokrajinskemu muzeju Ptuj 
nalagamo, da pregleda in uškla-
di samoupravne akte z veljavni-
mi predpisi do konca leta 1985. 
Določbe statuta Pokrajinskega 
muzeja Ptuj, ki določajo pogoje 
za imenovanje ravnatelja, je po-
trebno uskladiti z družbenim do-
govorom o kadrovski politiki v 
občini Ptuj in nekoliko razširiti 
sedanje zelo ozke razpisne pogo-
je. 

Za preprečevanje nastalih mo-
tenj v odnosih med Pokrajinskim 
muzejem Ptuj in Kulturno skup-
nostjo Ptuj morata obe strani 
okrepiti sodelovanje v smislu 
sprejetih zaključkov na skupni 
seji predsedstva kulturne skup-
nosti Ptuj in razširjene delovne 
skupnosti Pokrajinskega muzeja 
Ptuj. 

Kulturna skupnost Ptuj mora 
ustrezno obravnavati dejavnost 
Pokrajinskega muzeja F*tuj in 
skupaj z njim ter organi obeh 
ustanoviteljev poskrbeti za pri-

merne strokovne kadre za vzdr-
ževanje in ohranjanje kulturne 
dediščine. 

Pokrajinski muzej Ptuj mora 
skrbeti za strokovnejše vzdrževa-
nje zbirk in takoj odpraviti ugo-
tovljene tehnične pomanjkljivo-
sti, ki so povzročile škodo na ek-
sponatih. Za celovito sanacijo 
grajskega kompleksa s prioriteta-
mi izvedbe morata Pokrajinski 
muzej Ptuj in Kulturna skupnost 
Ptuj takoj pridobiti od strokovne 
institucije progam in ga vključiti 
v no.v srednjeročni in dolgoročni 
plan. 

Pokrajinski muzej Ptuj mora 
usklajevati svojo dejavnost in 
potrebe za pravilno vzdrževanje 
in varovanje objektov in ekspo-
natov s kulturnima skupnostima 
občin Ptuj in Ormož ter Kultur-
no skupnostjo Slovenije in redno 
obveščati o svojem delu tudi oba 
ustanovitelja. 

Ce predlagani sklepi in ukrepi 
ne bodo uresničeni do konca leta 
1985, se zadolžuje Izvršni svet 
SO Ptuj, da pripravi potrebne 
ukrepe za uresničitev navedenih 
ciljev. 

LITERATURA IN ZGODOVINA -
SAMOZAVEDANJE 
IN SAMOZAVEST 

v petek in soboto. 6. in 7. septembra je bilo na gradu Statenberg pri 
Makolah letos že 22. srečanje pisateljev. Letos je bil glede u d e l e ž e 
dosežen rekord, saj je prišlo na srečanje nad 50 pisateljev iz vseh kra-
jev Slovenije in zamejstva ter iz drugih jugoslovanskih republik in po-
krajin. S svojimi prispevki, referati, eseji m iskrivimi replikami je so-
delovalo nad polovica navzočih pisateljev in tako dalo svoj prispevek 
k obogatitvi ooravnavane teme. 

Srečanje je bilo pod pokroviteljstvom skupščine občine Slovenska 
Bistrica, zato je udeležencem izrekel prisrčno dobrodošlico Adolf 
Klokočovnik, predsednik občinske skupščine. Predlagal je, da na j bi 
tudi pisatelji podprli obnovo propadajočega gradu Statenberg, saj sa-
mi delavci v okviru tozda Planina tega ne zmorejo, potrudili pa so se, 
da so se vsi udeleženci srečanja kar najbolj počutili. 

Udeležence srečanja je pozdravil tudi Tone Partljič, predsednik 
Društva pisateljev Slovenije. Ob tem so z minuto tišine počastili spo-
min dveh pred kratkim umrlih slovenskih isateljev Valentina Polan-
ika in Mire Mihelič. 

Srečanje je pozdravil tudi Gabor Ozortski, predstavnik pisateljske-
ga srečanja v občini Kanjiža v SAP Vojvodini. V kulturnem programu 
pa je zapel oktet delovne organizacije Certus iz Maribora. 

Za tem se je začel delovni del srečanja. O zgodovini in literaturi so 
v petek popoldne prispevali poglobljena razmišljanja: Igor Torkar, 
Miloš Mikeln, Marjan Rožanc, Andrej Kokot, Ervin Fritz, Tone Per-
šak in Vladimir G ^ š e k , vsi iz Slovenije; Vuk Krajevič, Sveta Lukič in 
Miloš Petrovič iz Beograda oz. Krusevca ter Aleksij Pregarc in Fili-
bert Benedetič iz Trsta. 

V soboto so na srečanju med drugimi govorili: Bojan Stih, Andrd 
Brvar, Franček Rudolf, Boris Pahor (Trst), Neža Maurer, Peter Božič, 
Vladinijr Kovačič^ Ivan Jan, France Filipič, Marjan Pun^gartnik, 
Franc Sali, Juro Kjslinger, Tone Partljič, Slavko Jug, Samo Simčič in 
drugi. 

Za konec na j ponovimo misel, ki jo je na srečanju izrekel Tone 
Partljič: »Slovenci smo sicer sila občutljivi za lastno identiteto, a pre-
cej malobrižni, ko gre za zgodovinsko samozavedanje drugih narodov 
in narodnosti Jugoslavije« (pri tem je navedel primer, kako se zani-
mamo za probleme Makedoncev). 

Na srečanju so tudi sprejeli predlog Borisa Pahorja, da naj društvo 
slovenskih pisateljev pošlje izjavi na Duna j v zvezi z malverzacijami 
za odpravo dvojezičnega solstva v Avstriji in v Rim v zvezi z globalno 
zaščito Slovencev v Italiji. 

Preganjani trpnik 
»Treba bi bi lo temel j i to pretresl i r abo t rpn ika v s o d o b n i s lovenščini . To , 

ka r b o m napisa l , ni z ras lo doce la na m o j e m zelniku. Prof . V. Melik (ni j e na-
m r e č v nekem p o m j n k u pred le tom d v e m a deja l pr ib l ižno t ako le : Ko l ikor bo l j 
ima kateri na rod razvito pravo , tol iko bo l j m o r a uporab l j a t i nevt ra lne , t r p n e 
obl ike . Č u d n o bi se slišalo, ko bi sodnik rekel : , D a n e s z ju t r a j s m o o b s o j e n c a 
usmrt i l i ' , kajti sodn ik v e n d a r ni sodeloval pri s a m e m d e j a n j u usmrt i tve , p a č pa 
j e t o storil r abe l j ali kaznova ln i vod. Za to j e prevel ika nes t rpnos t v rabi t rpn ika 
p ravzap rav o d v e č in b o m o moral i t rpn iku pr iznat i ve l javnejše mesto , kot ga ima 
dos le j . V njegovi rabi na jb rž ne s m e m o iskati p redvsem vpliv nemšč ine , marveč 
v s a k d a n j e po t r ebe (pr im. tudi r abo do ločnega za imka ta — ta zeleni t ravnik , 
F inžgar jeva M a k a l o n c a itn.). M i m o tega se mi dozdeva , da jezik izgubl ja na je-
d rna tos t i in nepos rednos t i , ker v pre t i rani skrbi za pravi lnost za vsako ceno 
u p o r a b l j a m o včasih op i sovan je , s a m o da bi se izognili t rpn iku .« I. V. iz Mengša 

Slovničar j i , na joč i tne je pa Levstik, so se svoj čas rabi t rpn ika upiral i p red-
vsem zaradi tega, ker se j e uporab l j a l tud i v p r imer ih , ko se v s lovenščini ne, 
p a č pa v nemščini . O d zav račan ja n e p r i m e r n e rabe pa s m o po tem prešli k zavra-
č a n j u t rpn ika sp loh , češ d a ga s lovenščina ne mara . V resnici s lovenščina t rpn ik 
r a d a upo rab l j a zlasti t eda j , ko vršilec d e j a n j a tudi v tvorn iku ne bi bil o m e n j e n , 
k a k o r npr . v s tavku Naročeno mi je bilo, d a . . . s p o m e n o m ,naročil i so mi ' . S 
tem se i zognemo tudi do ločnos t i g lede osebe ali števila, o kateri Vam je govoril 
V. Melik , s a j Naročeno mi je bilo, da . . . v tvoFniku l ahko p o d a m o s Ti si mi /On 
mi je naročil, da . . . , ali Vi /Oni ste/so mi naročili, da. . . Tud i spolskost i ni t reba 
pri t rpn iku izdajat i (tj. ali so mi naročili oni ali pa naročile one itd.) 

(V tem smislu bi sodn ik seveda lahko rekel : Danes zjutraj so obsojenca 
usmrtili, da bi sebe izvzel — čeprav ga je v nekem smislu usmrti l tud i on s svo jo 
odloč i tv i jo , t oda to ni več j ez ikovna zadeva. ) 

Danes , ko n a m jeziki kako r nemšč ina ne kvar i jo več naše sk ladn je , r a b o 
t rpn ika to re j l ahko p r e p u s t i m o svo jemu n a r a v n e m u j ez ikovnemu čutu . T o vel ja 
tud i za p reva ja lce iz jezikov, ki ima jo širšo r abo t rpn ika kot slovenščina^ — 
Obl ike s ta so st i lno z a z n a m o v a n e kot pok ra j i n sko pogovorne . 

IZ 
MUZEJSKE 
FOTOTEKE 

Do prve vojne sta Elisa Ka-
simir in Jan Oeltjen živela na 
Dunaju, po vojni pa sta se prese-
lila v Oeltjenov rodni kraj Jader-
berg. Se vedno sta veliko potova-
la in vse raje sta zahajala na Ptuj 
in v Haloze. Njuni obiski so po-
stajali daljši in pogostejši, dokler 
se nista leta 1931 naselila v Halo-
zah. Leto pred tem je umrl Alojz 
Kasimir, ki je želel imeti grob na Ptuju. EIsa mu je izdelala nagrob-
nik. Glinasti osnutek zanj hrani Pokrajinski muzej Ptuj. 

EIsa Kasimir ni učakala visoke starosti, pa tudi konca druge voj-
ne ne. V starosti 57 let je umrla 5. decembra 1944. Njej je naredil na-
grobnik Jan Oeltjen in ga postavil nad grob na ptujskem pokopališču. 

Zapisali smo že, da je Jan Oeltjen močno vplival na umetniško 
izražanje svoje soproge. EIsa ni delala le skuiptur, to so bili predvsem 
portreti, ampak je tudi slikala. V slikah se je precej približala Oeltje-
novemu ekspresivnemu načinu in široki potezi čopiča. Po poroki je 
tudi razstavljala vedno skupaj s soprogom: leta 1927 v Varelu na Ol-
denburškem, 1928 v Oldenburgu, 1929 v Bremnu v Paula-Modersohn 
— Haus (razstavljal je še Felix Muller), leta 1932 na Ptuju in 1933 v 
Kočevju skupaj z drugimi ptujskimi umetniki, 1935 v Jakopičevem 
paviljonu v Ljubljani, leta 1942 in 1943 pa v Mariboru. 

Precej del Else Kasimir-Oeltjen je v zasebni lasti. Lepo mesto so 
ji odmerili v Pokrajinskem in Mestnem muzeju v Oldenburgu, kjer je 
enakovredno predstavljena skupaj s soprogom in tamkajšnjim doma-
činom. V Sloveniji hranita njena dela Umetnostna galerija Maribor in 
Pokrajinski muzej Ptuj. 

Marjeta Ciglenečki 

EIsa Oeltjen-Kasimir: Pogled na ptujski grad, o. pU 1925. Slikarka je 
upodobila grad z nekoliko manj običajne strani. Opazovala ga je s Pa-
norame, se pravi s severa. Delo je izvedeno skicozno, barve, ki se gostijo 
proti središču kompozicije, so temne, prevladujejo zelene, vijoličaste in 
sivorjave. Podoben, skoraj identičen motiv je upodobil Jan Oeltjen v 
jedkanici »Ptuj v dežju« leta 1924. Elsina slika z inv. štev. G 188 s visi v 
grajski muzejski galeriji. Fototeka kulturnozgodovinskega oddelka Po-
krajinskega muzeja Ptuj F 1718. Foto Mišo Koltak 1982. 

ZAKAJ NI KATALOGA 
Mnogo obiskovalcev pride v F*tuj z name-

nom, da si ogledajo zbirke Pokrajinskega 
muzeja. Obiskovalci so navdušeni nad zbir-
kami in zadovoljni z vodstvom po njih. Razo-
čarani pa postanejo, ko ugotovijo, da ptujski 
muzej ne premore prospeicta, ki bi na kratko 
predstavil vse pomembnejše eksponate v 
zbirkah. Pri blagajni imajo gostje na razpola-
go nekaj razglednic z muzejskimi eksponati, 
vendar le bera le teh revna. Obiskovalci lah-

ko kupijo tudi nekaj starih katalogov, ki so 
bili izdani ob različnih krajših razstavah, ven-
dar so za obiskovalce muzejskih zbirk neupo-
r a ^ i . 

Čeprav lahko obiskovalci vse informacije 
o eksponatih dobijo pri vodniški službi in ku-
stosih posameznih zbirk, bi vendarle radi tu-
di kakšen prospekt^ ki bi ga odnesli s sabo 
kot spomin na obisk v muzeju. 

Nelogično je, da se najde dovolj denarja 

za različne kataloge, ki nastanejo ob razli-
čnih krajših razstavah, ki ostanejo nespreme-
n j ^ e tudi po več sezon, pa denarja ni. 

Če je bistvo turizma zadovoljstvo vsakega 
turista, potem ta primer kaže, da smo za ptuj-
ski turizem premalo storili, saj si bo tuji turist 
v naši ponudbi zapomnil predvsem to, da si v 
muzeju ni mogel kupiti kataloga z informaci-
jami o njem. S tem si dela ptujski turizem 
medvedjo uslugo. si 

Popis je bil organiziran v pritličnem razredu zgornje šole, da se je 
lahko popisna komisija razdelila na skupine, saj je tako šel popis hi-
treje od rok. Kljub temu je popis trajal dva dni. Popisanih je bilo 286 
vojnih obveznikov od letnikov 1905, ki jih je bilo le 6, do letnikov 
1927, ki jih je bilo skupno popisanih 29. Najmanj obveznikov je bilo 
rojenih v letih 1917 in 1918, samo po trije so bili popisani od vsakega 
letnika, pa še od teh je po eden od vsakega letnika padel v nemški 
vojski. Vpliv obeh svetovnih vojn, prva je vplivala na manjše število 
rojstev, mož in fantov ni bilo doma, ljudje so stradali, — druga sveto-
vna vojna pa je krepko redčila tudi med tistimi redkimi. 

Na popis so prihajali predvsem nesposobni za vojaško službo, od 
rojstva pohabljeni, duševno zaostali, precej pa je bilo že tudi povra-
tnikov iz nemške vojske. Največ so na popis prihajali starši, bratje in 
sestre ali drugi sorodniki vojnih obveznikov, saj je bilo treba popisati 
vse in so pač svojci povedali, kje se kateri nahaja. 

Iz rezultatov popisa je bilo potem razvidno, da je 52 obveznikov, 
predvsem mlajših letnikov v Jugoslovanski armadi, 41 se jih še ni vr-
nilo iz nemške vojske, 16 jih je bilo pogrešanih, 2 sta padla v bivši ju-
goslovanski vojski leta 1941 in kar 13 jih je padlo v nemški vojski (ve-
čina pogrešanih je bila tudi med padlimi, kar se je izkazalo kasneje). 
Predvsem mlajšim letnikom, rojenim od 1920 naprej, ki še niso služili 
kadrovskega roka v bivši jugoslovanski vojski, se je obetal nabor. Ti-
sti, ki so bili spoznani za sposobne, so naslednje leto odšli služit ka-
drovski rok v JA, kdor pa je imel nekaj »staža« v nemški vojski pa na 
dosluženje kadrovskega roka. 

Kljub vsej skrbnosti pri pripravi in izvedbi popisa, je bilo nekaj 
Vojnih obveznikov vseeno izpuščenih, pri nekaterih pa je bil naveden 
napačen podatek. Za ilustracijo nekaj primerov: 

Jože Horvat, roj. 2. 12. 1922 Čermožiše, pogrešan v nemški armadi. 
Sele p o nekaj letih je bilo ugotovljeno, da je padel kot borec na srem-

ski fronti pri Šidu, marca 1945. Bil je borec 2. brigade formirane v 
Sovjetski zvezi. 

Ludvik Jerič, roj. 31.7. 1922 Žetale, ujet v Franciji. Takrat pa je bil 
dejansko borec JA, prišel v domovino s Peto prekomorsko brigado in 
delal v eni od štabnih enot IV. armade. 

Rudolf Kamenšek, roj. 30. 3. 1924 Čermožiše, se nahaja v kaznilni-
ci. Pozneje s e j e izkazalo, d a j e padel kot borec Kozjanskega odreda. 

Pri popisu so imeli tudi nekoliko zapleten in zanimiv primer Maksa 
B., roj. 19. 9. 1920 Dobrina, padel oktobra 1944 v nemški vojski. Toda 
fant je prišel k popisu. Šalil se je, da je sicer v nemški vojski večkrat 
padel, toda vselej je vstal. Popisni komisiji pa je sam, delno pa njegov 
sekretar OF, ki mu je bil bližnji sorodnik, obrazložil, kako je zadevo 
izpeljal. 

Menil je, da je že dovolj pomagal Nemcem bežati pred Rusi, zato 
se je tostran Karpatov, v neki vasi na Slovaškem ustavil. Pomagal je 
tamkajšnjemu odporniškemu gibanju. Svojo ovalno pločevinasto plo-
ščico, ki jo je vsak nemški vojak moral nositi na vrvici okoli vratu, pa 
je obesil na vrat nekega padlega Nemca, seveda je prej njegovo od-
stranil. Bil je deležen slovaškega gostoljubja ,sedaj pa se je prek Mad-
žarske vrnil . . . . 

Na popis je prišel tudi Maks Č. iz Nadol. Roko in ramo je imel v 
debelih povojih. Prosil je Načeta, z njim sta se poznala od prej, na j 
mu uredi, da bo prej prišel na vrsto pri popisu, ker zaradi bolečin ne 
more stati. Nace se je zanimal, kje in kdaj je bil ranjen, saj je vedel, 
da je bil v nemški vojski in da že dalj časa ni bilo glasu o njem. 

»Bil sem v peti prekomorski. Pri Gospiču smo imeli z ustaši hudiče-
vo vroče. Dosti naših je padlo. Večkrat smo jurišali, predno nam je 
uspelo likvidirati ustaško postojanko v Gospiču. Tam sem bil ranjen. 
Nazadnje sem bil v bolnišnici na Reki.« 

»Kako, da so te tako hitro odpustili, če še vedno čutiš bolečine?« je 
zanimalo Načeta. 

»Sam sem zaprosil« je odgovoril Maks. 
»Saj si bil neumen, le kaj te je tako vleklo domov?« 
Se sta besedovala in Maks je Nacetu zaupal, d a j e zaprosil za od-

pust iz bolnišnice iz strahu. Takrat je bilo zelo vroče okoli Trsta. Tudi 
med ranjenci v bolnišnici se je govorilo, da bodo Angleži in Ameri-
kanci udarili. Predvsem pa se je ustrašil govoric, da bodo Angleži po-
bili vse tiste, ki so bili v njihovem ujetništvu, kot je to bil on, pa so se 
raje odločili za Titove partizane, kot pa za vojake kralja Petra. Zaradi 
takih govoric in groženj si je pač raje prej pomagal proti domu. 

Nace ga je sicer zaradi tega, ker je nasedal sovražni propagandi, 
nekoliko okaral. Potem je pristopil k vodji popisa, starešini iz odseka 
za vojne zadeve, mu predstavil Maksa, ki je praktično še pripadnik 

JA, saj je bil iz vojaške bolnišnice le začasno odpuščen in ima tudi 
pravico do vojaške zdravniške pomoči, ki jo sedaj tudi potrebuje. 

Ko je vojaški starešina pregledal dokumente, ki mu jih je predlo-
žil Maks, mu je naročil, da naj se naslednji dan javi pri vojaškem 
zdravniku v Ptuju, da bo rano pregledal in odredil glede nadaljnjega 
zdravljenja. 

Ta popis je dal prvo osnovo za urejanje evidence vojaških obvez-
nikov, vendar je še trajalo precej časa predno je bila ta evidenca do-
končno urejena. Ob koncu popisa so napravili še zapisnik vojaških 
obveznikov s poimenskim seznamom vseh popisanih po letih rojstva 
in z navedbo osnovnih podatkov za vsakega obveznika. 

KONGRESI V L J U B U A N I 
Nace je bil še kar naprej razpet med obveznostmi, ki so mu jih 

nalagali na okraju in ki jih je moral izvajati na območju Žetal in ob-
veznostmi, ki jih je imel kot kmet doma. Zlasti še, ker so tudi ženo vse 
bolj obremenjevali s političnimi nalogami. Žene iz Kočic s o j o izvoli-
le za predsednico odbora SPŽZ, tudi v Žetalah so od nje pričakovali 
pomoč, vendar tega ni zmogla. 

Na seji okrajnega odbora na Ptuju pa je bila izvoljena celo med 
delegatke ptujskega okraja na drugi kongres Slovenske protifašistične 
ženske zveze. Tovarišica Lenka, ki jo je predlagala, se niti ni mogla 
spomniti njenega imena, temveč je enostavno rekla, da predlaga za 
delegata »tovarišico od tovariša Načeta«, čeprav je dejansko bila nje-
na soimejakinj^ 

Helena se je torej udeležila kongresa, ki je začel 9. junija 1945 v 
Ljubljani. Bilo je čudovito, kot je pripovedovala, toda tudi »strašno«. 
Prav tisti dan je pretresla Ljubljano strahovita eksplozija, ko je na že-
lezniški postaji eksplodiral cel vlak streliva in eksplozivnih predme-
tov. 

Toda kongres je normalno ootekal naprej. Na njem so slovenske 
žene SPŽZ preimenovale v AFZ, saj je bilo treba nekatere stvari v ju-
goslovanskem merilu poenotiti. 

Posebno slovesno je bilo naslednji dan, 10. junija, ko je udele-
ženkam kongresa in številnim drugim drugim občanom Ljubljane in 
drugih krajev spregovoril tovariš Kardelj na velikem zborovanju, ki je 
bilo na takratnem Kongresnem trgu. 

O vsem tem je Helena podrobneje pripovedovala ženam na se-
stankih po vaseh, ko so v skladu s sklepi kongresa na novo organizira-
le odbore AFŽ po območjih krajevnih odborov OF. 

V Ljubljani je bil 23. junija tudi drugi kongres Slovenske mladi-
ne, ki se je preimenovala v Ljudsko mladino Slovenije (LMS). Iz Že-
tal ni bil nobeden od mladincev toliko zaslužen, da bi bil delegat na 
tem kongresu. 

Se nadaljuje 
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ZAPIS S PLANINSKEGA IZLETA PD PTUJ 

K SOSEDOM TRIGLAVA 
Jasno petkovo avgustovsko ju-

tro. Stojimo na domači železni-
ški postaji: dvanajst planincev, 
da o eni in edini planinki sploh 
ne govorimo. Pa ne, da bi bil 
nežnejši spol planinsko podre-
jen! Zgolj naključje, ki pa priča 
o neverjetni navdušenosti in p|a-
ninski osveščenosti edine udele-
ženke. Povedati je treba, da to ni 
navaden planinski izlet, temveč 
vodniško izpopolnjevanje. Hudo 
imenitna zadeva, pretežno smo-
sami vodniki, nekateri celo in-
štruktorji. No, tudi gorskohodci 
brez formalne strokovne izobraz-
be so zraven, a zato niso nič 
manj zagrizeni. 

Nahrbtniki so veliki in nabiti. 
Dokazujejo, da je dober plani-
nec pripravljen na vse: tudi če bi 
se izgubil, bi imel vsaj dva tedna 
kaj za pod in na zob. Rekorder 
med nahbrtniki je Francijev. Iz-
govarja se, da je v njem polno 
planinske hrane. A po navzkriž-
nem zasliševanju le prizna, da so 
vmes tudi pločevinke z napisom: 
»Goldhom, pivovarna Laško.« 
Pri natančnem opazovanju lahko 
tudi na kakšnem drugem nahrb-
tniku opaziš izboklino, ki je bolj 

podobna steklenici, kot pa bate-
rijski svetilki ali spodnjim hla-
čam. Kdo ve, od kdaj nas že mu-
či ta štajerski prastrah, da je žeja 
najhujša nadloga tega sveta? 

Vožnja mine bliskovito. Prete-
žno v snu, polsnu ali med partijo 
taroka. V Celju se na vlaku poja-
vi štirinajsti udeleženec naše od-
prave: Danilo. Pa ni Celjan. Či-
stokrvni Ptujčan, ki nadvse rad 
spi in tako zamudi vlak. Je pa bi-
ter in ima avto, s katerim nado 
knadi zamujeno. Temu se pravi 
planinska strast. 

Mojstrana, znamenita vas, od 
koder vodijo v triglavsko pogor-
je, kakor v pravljici, tri poti po 
treh dolinah: skozi Vrata, Kot in 
Krmo. Odločimo se za srednjo, 
torej skozi Kot. Najprej maka-

damska cesta, nato steza, ki se 
vedno bolj strmo vzpenja. Živa-
hen pogovor opazno zamira. 
Slednjič je slišati samo še korake 
in bolj ali manj globoko sopenje. 
Preizkušam recept, po katerem 
vodja izleta ugotavlja utrujenost 
udeležencev: Večja je utrujenost, 
manj je govorjenja. Ko ponehajo 
celo naši dovtipi, namenjeni naši 
edini planinki, odredi Franci po-
čitek. Skrajni čas! Ves postopek 
se še dvakrat ponovi, ko prispe-
mo do razpotja. Vzdržljivejša ve-
čina se odloči za vzpon na Spod-
njo in Visoko Vrbanovo špico, 
manjšina pa ga mahne kar narav-
nost v Staničevo kočo. 

Planinska koča, imenovana po 
enem naših prvih zaresnih pla-
nincev in plezalcev, Valentinu 
Staniču. Gneča, kakršno lahko 
doživiš le še na kakšnem avtobu-
su v najhujši konici. Jasno, koča 
pa ena izmed triglavskih posto-
jank in Slovenci vedno bolj oble-
gamo ta svoj gorati simbol. Ne 
delamo si utvar, spali bomo na 
tleh v jedilnici. Zle slutnje se 
uresničijo, a vendarle si zaželi-
mo: »Lahko noč, pa dobro spi-
te!« 

Sobota, drugi dan našega izle-
ta. Jasno jutro, čudoviti pogledi 
proti obkrožajočim vrhovom, 
ožarjenim od sonca. Vabijo nas v 
svoje skale, na svoje težko pre-
hodne, a nam tako ljube steze. 
Prvi cilj: 2532 m visoka Rjavina, 
divja, lepo oblikovana gora. Po 
krivem malo obiskana, kar velja 
tudi za Cmir in otale sosede: so 
pač v senci njegovega veličan-
stva Triglava. Lepo je rekel dobri 
stari dr. Kugy: »Množica se ved-
no zanima za najvišjega in naj-
močnejšega; kakor v življenju, 
tako v gorah. Zamaknjeni usmer-
jajo svoje poglede le vanj, a pri 
tem kaj radi prezro marsikatere-
ga najplemenitejših iz njegovega 
spremstva. 

Hitro smo na vrhu. Rana ura 
je še, ozračje čisto, razgled razse-

žen. Biti na vrhu gore je prav go-
tovo eno najlepših gornikovih 
doživetij. Pogled seže v daljavo, 
obudijo se spomini, poleti do-
mišljija. Človek in ta žlahtna 
kamnita puščava sta v sozvočju, 
pogovarjata se in se dopolnjuje-
ta. 

Sestopamo po isti poti, prek 
Dovških vrat, kjer poležemo v 
travo. Pričnemo s prvim delom 
našega izpopolnjevanja: Tone 
nam govori o pripravah in izved-
bi planinskega izleta. Podkovan 
predavatelj, dovzetno občinstvo. 
Se kozorogi se nekaj klatijo 
okrog in vlečejo na ušesa. 

Popoldan, istega dne, smo na-
menjeni na Cmir, 2393 m visok 

vrh, na vzhodni strani doline 
Vrata. Se prej pa imamo prakti-
čni del vodniškega izpopolnjeva-
nja v severnem vstenju Begunj-
skega vrha. Možgani so napeti, 
ko skušamo zavozlati kakšen 
prav imeniten planinski vozel. 

Kajpada ne sme biti preveč po-
doben tistemu, s katerim zaveže-
mo čevlje. Klini pojejo pod silni-
mi zamahi kladiva, vzponke se 
zapirajo z značilnim tleskom. Po-
padla nas je prava plezalska 
strast. Danilo prednjači, je naš 
alpinist in ima tudi čelado. Sila 
imeniten je videti, ko se v veli-
kem slogu spušča po vrvi. Na 
Cmir se odpravimo očarani nad 
našo tehnično izurjenostjo . . . 

Hoja po grebenu, tu in tam 
travnati otok, posejan s planika-
mi, čudoviti razgledi — to je pot 
na Cmir. Franc, ki je sicer uradni 
ekspedicijski fotograf, nam jo 
popestri še z anekdotami o zna-
nih slovenskih planinah. 

Po prihodu v kočo sklenemo, 
da se za našo posebno prizadev-
nost nagradimo še s turo izven 
programa: nočnim pohodom na 
Triglav. 

Tokrat spimo na pravih poste-
ljah. Kakšno razkošje! A ne traja 
dolgo. Kmalu se namreč izkaže, 
da ležita na eni postelji povpre-
čno dva planinca. Vročina, ki jo 
plemeniti vonj prepotenih noga-
vic, nam ne da spati. Meni 
zmanjkuje prostora, še. malo pa 
bom telebnil na tovarišico, spečo 
in nič hudega slutečo na zasil-

nem ležišču. Razmišljam, kako 
se ji bom opravič i l . . . Končno 
nas ob pol dveh ponoči vrže po-
konci Jožetova ročna budilka od-
piskajoč škotsko himno. 

Lučke svetijo v zvezdno noč, 
očak Triglav je vse bliže. Franci, 
prekaljen vodnik, nas vodi z iz-
kušenim korakom. Že smo na 
Kredarici v najimenitnejši naših 
planinskih koč. Oprezno se pre-
mikamo, da ne bi komu na tleh 
spečih prizadejali kaj hudega s 
svojo težko obutvijo. Doprsni 
kip Jakoba Aljaža na steni zama-
knjeno strmi v ves direndaj. 

Zgodi se, česar nismo pričako-
vali: Triglav se skrije za groze-
čim oblakom, silni veterc ne obe-
ta nič dobrega. Odločimo se za 
setop — s toliko pričakovanim 
doživetjem sončnega vzhoda na 
vrhu ne bo nič. Najbolj razočara-
na je naša planinka. Med vrnitvi-
jo jo zavzeto tolažimo. Ja, Tri-
glav nam jo je zag6del, pa še po-
smehuje se nam, ko odžene 
oblak s svojega lepega obličja. A 
tedaj ni več časa za ponoven 

vzpon, saj smo že zopet v »naši«^ 
Staničevi koči. Ali smo se mu za-
merili, očaku, ko ga nismo vklju-
čili v plan izleta? Po »sončni 
vzhod« pa skočimo na Begunjski 
vrh, oddaljen pol ure hoje od ko-
če. 

Slavna dolina Vrata pod sever-
no steno Triglava. Vanjo smo se 
spustili po poti čez Prag. Sedimo 
ob Aljaževem domu, si bašemo 
želodce in zadovoljno zremo 
proti vrhem. Razmišljamo o no-
vih doživetjih, urejamo vtise. Vsi 
smo si edini: izlet je bil čudovit! 

Še pogled proti višavam, 
ostrim grebenom, divjim grapam 
in mehkim, vabečim tratam . . . 

Bogatejši smo zaradi njih. Pa 
zvesti smo jim. 

Vlado Korbar 

V Diilferjevem sedežu 

Zahteven vzpon na vrh spodnje 
Vrbanove špice. 

Foto: Franc Korpar 

Skupina na izpopolnjevanju, v ozadju očak Triglav. 

Sredi meseca julija letos je bi-
lo, ko so topli poletni žarki obse-
vali našo predrago domačo žem-
ljico . . . Šolarji so se veselili po-
čitnic, ljudje so hiteli z delom . . . 
Vse je bilo v živahnem utripu, 
snovanju, gibanju in življenju . . . 

Narava je bila v bujni rasti in je 
deloma tudi v prvem zorenju, la-
stovke so veselo obletavale hiše, 
kjer so si zgradile svoja gnezda 
ali pa so popravljale stara, v ka-
tera so se zopet vrnila iz vročih 
prezimovalnih krajev v Afriki in 
drugod. Povsod je bilo vrvenje, 
veselje in toplota . . . 

V teh dneh, 16. julija t. 1. je v 
ptujski bolnišnici prenehalo biti 
predobro srce Marijane Žafran, 
roj. Krsnik, doma s Ptujske gore. 
Ni se mogla dalje upirati težki 
bolezni, ki jo je na koncu prema-
gala. 62 let ji je bilo, ko se je za 
vedno poslovila. 

Njen pogreb je pokazal, kako 

priljubljena je bila, saj so jo v ve-
likem številu spremljali na zadnji 
poti, jo obdarovali z mnogo cve-
tja in se poslovili od pokojnice. 
Prav posebna zahvala gre upravi-
telju osnovne šole Ptujska gora, 
tov. Andreju Sajku, za njegove 
tople besede ob odprtem grobu. 

Iz teh besed smo spoznali, kako 
bogato življenje je imela blago-
pokojna Marijana. Še prav jasno 
je bilo predočeno njeno delova-
nje v času okupacije med narod-
no-osvobodilnim bojem. 

Na smrtni postelji v bolnišnici 
je pripovedovala o svojem dele-
žu v boju za svobodo. Ko so par-
tizani v letu 1943 večkrat preno-
čevali v Doklecah pri tov. Rozi-
ki, je Marijana neštetokrat prina-
šala hrano in drugo za borce. Tu 
se je srečala s tov. Zlatko in osta-
limi borci in dobila nove naloge. 
Pred smrtjo ji je bil v veliko vese-
lje zadnji obisk tov. Zlatke (Štef-

ka Križe), ki stanuje na ptujskem 
gradu, nanjo so jo vezali veseli, 
lepi spomini. 

Bila je v stikih tudi z borci in 
aktivisti, ne samo v Doklecah in 
Strnišču (sedanjem Kidričevem), 
ampak tudi s tistimi na Janškem 

vrhu, katerim ni prinašala samo 
hrane, oblek in drugo, temveč je 
prenašala tudi kurirsko pošto. 

Obveščala je partizanske posto-
janke, kje se nahajajo Nemci. V 
letu 1Q44 jo je ujel Gestapo, ko 
je ravno nesla partizanom važno 
sporočilo. Ker ga ni mogla skriti 
in ni imela druge izbire, da bi ga 
uničila, ga je pojedla in se tako 
rešila. Čakala bi jo prav gotovo 
smrt. Pozneje je sodelovala tudi 
s svojim možem, ki je-bil borec 
NOV in sta svoje znanstvo iz teh 
težkih časov po vojni potrdila v 
zakonsko zvezo. 

Naše Marijane ni več. Zelo jo 
pogrešamo in žalujemo za njo. 
Za vse, kar je dobrega storila za 
nas in za svoje ljudstvo, ji bodi 
velika zahvala! Naj počiva v mi-
ru v domači slovenski zemlji, ki 
jo je ljubila in se za njo žrtvova-
la! 

Joško Slanič 
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Ekipa Ptuja nastopa tretjič 
Novo Mesto je po desetih letih ponovno 

gostitelj športnega prvenstva Ljubljanskega 
armadnega območja, ki bo potekalo od 11. 
do 15. septembra. 

Prvič je tekmovanje v septembru, vzpored-
no s prevenstvom pa se organizira tudi petT 
pregled kultumo-zabavnih aktivnosti. 

Tekmovanje bo potekalo v naslednjih di-
sciplinah: strelstvo (vojaška pištola, polavto-
matska puška, avtomatska puška, in prvič 
ostrostrelska puška), vojaški mnogoboj, (ple-
zanje po vrvi, kros, skok v daljavo, prepreke 
in metanje bombe v cilj), orientacijsko-pa-
trolni pohod, atletika (peteroboj in balkan-

ska štafeta) ter plavanje (100 m prosto, 50 m 
v obleki s puško in štafeta 4 x 50 m meša-
no). Atletika in plavanje sta ponovno na spo-
redu prvenstva. 

Favorit tekmovanja je lanski zmagovalec 
Kranj, a za prvaka se lahko borijo še Postoj-
na, Maribor, Ajdovščina in Ptuj. Ekipa Ptuja 
nastopa samostojno tretjič. Dosedanje uvrsti-
tve so bile bolj v sredini. Obrnili smo se na 
tehničnega vodjo ekipe Stanislava Novaka za 
mnenje o letošnjem nastopu: »Imeli smo tek-
movanja na nivoju garnizona, izbrali smo 
najboljše. V prostem času smo intenzivno tre-
nirali in upamo na uvrstitev blizu vrha, med-

•tem ko imamo v posamični razvrstitvi mož-
nost osvojiti tudi katero od medalj, posebej v 
strelstvu« je rekel vodja ekipe Novak. • 

Tekmovanje bo potekalo v kasarni Milan 
Majcen in na stadionih Novega Mesta. 

~ Poleg športnega tekmovanja in kultumo-
zabavne aktivnosti bo vojaška reprezentanca 
nastopila tudi v ekshibicijskem srečanju v ko-
šarki, malem nogometu in odbojki. Košar-
karje bo vodil član Zadra in vojak v Ptuju 
Ivan Sunara, nogometaše pa starešina iz Ptu-
ja Mirko Perovič. 

Slavko Ivanovič 

Začetek 
prvenstva 
Pričelo se je tekmovanje za po-

kal in prvenstvo v vseh ligah 
M N Z I*tuj. Letos se je prijavilo 
za tekmovanje 30 nogometnih 
klubov iz vseh treh občin, ki tvo-
rijo M N Z — Ptuj (Ptuj, Ormož, 
Slovenska Bistrica). Ekipe so 
razvrščene v tri kakovostne lige 
in sicer: 
A — liga — člani 12 klubov 
B — liga — člani 10 klubov 
C — liga — člani 8 klubov. 

Prijavljenih pa je tudi 15 ekip 
pioniijev, ki so razvrščeni v dve 
ligi in 8 ekip kadetov. 
Al—liga — pionirji 12 ekip 
A2—liga — pionirji 3 ekipe. 

V soboto 31. 8. in v nedeljo 1. 
9. 1985 je bilo odigrano 1. kolo 
YU pokala. Rezultati: Sp. Pol-
skava:Zg. Polskava 1:3, Gorišni-
ca:Grajena 8:4, Lovrenc :Središ-
če 0:3 PFF, Rogoznica:Podvinci 
7:4, Bukovci J L A 3:0 PFF, Parti-
zan :Tržec 3:4, Hajdina:Stojnci 
3:0 PFF, Draženci:Leskovec 2:1, 
Slov, vas:Skorba 3:0, Zavrč:Haj-
doše 0:3 PFF, Boč:Kicar 4:1, Vi-
dem:Markovci 1:2, Oplotni-
ca: Aluminij •> .4 :0 , Gerečja 
vas:Drava 1:0, Pragersko:Apače 
1:0, Osankar ica:Domava 5:6. 

Rezultati 1. kolo 
A — liga — člani. 
Gerečja vas:Slovenja vas 0:1, 

Zg. Polskava:Boč A 4:1, Sp. Pol-
skava: Pragersko / :5 , Hajdi-
na :Skorba 3:1, Tržeč:Markovci 
2:1, Osankarica:Središče 0:1, 

Po 1. kolu vodijo Pragersko, 
Zg. Polskava in Hajdina . 

A — liga — pioniiji 
Gerečja vas:Slovenja vas 4:0, 

Zg. Polskava :Boč — ni rezultata, 
Sp. Polskava:Pragersko — ni re-
zultata, Hajdina :Skorba 0:5, Tr-
žeč :Markovci 4:6, Osankari-
ca:Središče 1:5. 

Po 1. kolu vodijo Skorba, Sre-
dišče in Gerečja vas. 

V soboto in nedeljo je na spo-
redu 2. kolo v vseh ligah. Pari so 
naslednji : 

A Hga — člani in pionirj i : Slo-
venja vas:Središče, Markovci, 
Osankarica, Skorba :Tržec, Pra-
gersko :Hajdina, Boč A:Sp. Pol-
skava, Gerečja vas:Zg. Polskava. 

B — liga: Hajdošc:Grajena, 
Partizan :Stojnci, Oplotnica :Go-
rišnica, Domava:Podvinci , Ki-
car:Rogoznica. 

C — liga: Bukovci: Apače, 
Mladinec:Zavrč, Videm :Boč B, 
Lesko vec: Draženci. 

Kadeti: Zreče: Boč, Polska-
va :Steklar, Osankarica: Dravi nja, 
prost Aluminij. 

Branko Kirbiš 

V soboto doma z Alplesom 
v soboto in nedeljo se je začelo novo prvenstvo 

v republiških rokometnih ligah. Članice Drave So 
gostovale v Mariboru. Domači Branik, eden naj-
resnejših kandidatov za vrh, jih je premagal s 
30:20 (14:10). Mlada in še neizkušena ptujska eki-
pa se je sicer trudila, vendar je naredila preveč na-
pak tako v obrambi kot v napadu, da prva postava 
Branika tega ne bi spretno izkoristila. 

Drava: Farič, Hentak 2, Soba, Vtič, Korošak 4, 
Stehamik, Lašič, Radanovič 7, Potočnik, Rižner 7, 
Pustoslemšek, Gregorec. 

V drugem kolu se bodo igralke Drave v Ptuju 
pomerile z Alplesom iz Železnikov. Tekma bo v 
soboto popoldan s pričetkom ob 17. uri na stadio-
nu Drava. 

V vzhodni skupini druge republiške moške lige 
je bilo najbolj zanimivo v Veliki Nedelji, kjer sta 
se domača ekipa in Ormož razšla z neodločenim 

izidom 17:17. Tekma je bila zelo razburljiva, eni in 
drugi pa so zamudili priložnost za zmago. 

Velika Nedelja: Zoreč, Sok 2, Rajh 2, Lah, Hr-
žič, S. Mesarec 5, B. Mesarec, Sabo 5, Majcen 3, 
Baklan; 

Ormož: Gabrec, Šandor, Potočnjak, Žižek 3, 
Hebar V. 2, Rajšp 2, Verbančič, Fridrih, M. Hebar 
1, Zabavnik 3, Hedžet 6, Antolič. 

Člani Drave so v Ptuju po zelo slabi igri v dru-
gem polčasu zasluženo visoko izgubili z Bakovci. 
Rezultat je bil 29:16 (14:12) za goste. 

Drava: Matjašič,. Kamenšek 2, Grgič 4, Tumpej, 
S. Matjašič 1, Debeljak, Gregorin 3, Zmavc 4, Bez-
jak 2, Vukašinovič, Koštomaj. ^ 

Mladinke Drave so doma z 20:17 premagale 
Titovo Velenje, mladinci pa igrali 20:20 z Brani-
kom. Pionirji so nastopili v republiškem finalu za 
mlajše pionirje in osvojili šesto mesto v Sloveniji. 

1. kotar 

ATLETIKA 

Odlična Kovač in Planinšek 
Regionalno tekmovanje ekip za prvenstvo Slovenije se je pričelo 

v Ptuju. I. kolo tega tekmovanja je bilo v organizaciji prizadevnih at-
letskih delavcev AK Ptuj na stadionu Drave. Na skromnih atletskih 
napravah so bili doseženi povprečni rezultati, omembe vreden je do-
sežek ženske »B« ekipe Ptuja z dobro uvrstitvijo, skok Kovača v viši-
no in Planinškov skok v daljino. 

Doseženi so naslednji rezultati: 
Ženske — 100 m Smerdu KP 12.9, Petemelj KR 13,9, Cehtl SLB 

14.3 200 m Peternelj KR 28.4, Kekec PT 29.^ Žveplan KP 30.8 kro-
glja Kuralt KR 10.50 m, Zadravec PT 8.98, G ^ š e k SLB 8.19 daljina 
Gornik KR 4.47 m, Muanda PT 4.23, Breznik S^LB 4.23 800 m Hoče-
var K P 2:25,5, Pušnjak 2:28,9, Hafnar KR 2:30,2 višina Ragelj KR 
155 cm, P o d b r e z n i k ^ 145, I^olar SLB 140 4 x 100 m Koper 54,4, 
Triglav 56,2, Ptuj 57.1, Slov. Bistrica 57,5. 

Ekipno: AK Triglav Kranj 24 točk, AK Ptuj »B« 18, AK Koper 
17, A D Slovenska Bistrica 11 točk. 

Moški - 100 m Horvat PT 11.9, Nanot KP 12.3, Cvahte SLB 
12.4 400 m Krabonja PT 51,3, Tramšek SLB 54.3, Drolc DO 54,6 Viši-
na Kovač PT 205 cm, Vergles KP 195, Pajnič 150 daljina Planinšek 
657 cm, Olič KP 590, Kalan SLB 570 krogla Učakar ^ 10.79 m. Pele 
10.25, Rasac KP 9.66 1500 m Vindiš PT ^01 ,4 , Koče KP 4:14,8, Mau 
DO 4:18,9 4 X 100 m Ptuj 47,1, Slov. Bistrica 47,3, Koper 410 . 

Ekipno: AK Ptuj 25 točk, AK Koper 14, A D Slovenska Bistrica 
10, AK Domžale 9 točk. . anc 

Gerečja vas—Slovenja vas 0:1 
Na startu prvenstva, sta se na igrišču v Kidričevem, v derbiju ko-

la pomerili ekipi iz Gerečje in Slovenje vasi. Srečanje je bilo zelo bor-
beno, vendar v mejah dovoljenega. Domačini so sicer imeli navide-
zno premoč, vendar so goste iz hitrih protinapadov ustverili več pri-
ložnosti. Eno takšnih je v 20 min. izkoristil Franc Topolovec, ko je s 
kakšnih 13 metrov neubranljivo zatresel mrežo. Domačini so sicer 
skušali izenačiti, vendar je obramba gostov delovala čvrsto in sigurno 
in ji pripada največ zaslug za osvojitev obeh točk. Sodnik Hvaleč iz 
Slovenske Bistrice je svojo nalogo opravil zelo dobro. P. S. 

Judoisti 
pred novo 

sezono 
Judo klub »Drava« Ptuj je pri-

čel s pripravami na novo sezono 
že sredi avgusta. Člani prve eki-
pe so odšli na skupne petdnevne 
priprave na Roglo na Pohoiju, 
kjer so imeli idealne pogoje za 
trening. Stroške priprav so si po-
razdelili klub in tekmovak«, ki 
so se jih udeležili. 

Tekmovalce J K »Drava« čaka 
izjemno zahtevna sezona. Okto-
b r i pričnejo s tekmovanjem v pr-
vi republiški ligi, ki bo letos še 
močnejša kot prejšnja leta. Kljub 
temu pa Ptujčani ne skrivajo am-
bicij po visoki uvrstitvi. 

V drugem delu sezone pa jih 
čaka še republiško prvenstvo za 
posameznike, kjer bo imelo več 
judoistov domačega kluba pri-
ložnost, da se uveljavijo v repu-
bliškem in zveznem merilu. Po-
zabiti pa ne smemo na perspekti-
vne pionirje in mlajše ter starejše 
mladince, med katerimi je že več 
republiških prvakov. ' 

JK »Drava« bo pričel z zače-
tniškim tečajem juda in jiu-jitsa 
v drugi polovici septembra. Pri-
javijo se lahko pionirji, mladinci 
in člani vsak četrtek od 18.—19. 
ure v športni dvorani Mladika. 
Celoletna članarina znaša samo 
5 0 0 . - din. Vabljeni! 

C. V. 

Skupščina ZTKO že drugič nesklepčna! 
Pred tednom dni so nameravali v Zvezi telesno-

kultumih organizacij občine Ptuj izvesti drugi 
sklic seje skupščine, ker je bil prvi (26. avgusta) 
neuspešen zaradi nesklepčnosti. Vendar je bilo ta-
ko tudi tokrat^ saj je bila udeležba precej pod dve-
tretjinsko večino, ki ĵ e p o aktih zveze potrebna za . 
veljavno sklepanje. Seja je tako znova preložena 
za nedoločen čas. Vodstvo skupnosti se je odloči-
lo, da bo proti tistim osnovnim organizacijam, ki 
na sejo niso poslale svojih delegatov, ostro ukre-

pala (predlog je ukinitev financiranj^. V četrtek 
sp manikali delegati iz naslednjih OTKO: Keglja-
ški klub Drava, ISD Borec, PD Donačka gora. 
S m u č a r k i klub Ptuj SD Turmšče, SD Bratstvo 
Zavrč, SD Mladinec Lovrenc, SSD Dušan Kveder 
TVD Partizan Ptuj, Dornava, Grajena, Gorišnica 
Leskovec, Majšperk, Markovci, Videm in Žetale 
Zveza tabornikov Ptuj, Plavalni klub Ptuj in Teni-
ški klub Ptuj. 

1. kotar 

Ptujski atlet Kristijan Kovač o svojih 
začetkih in prihodnosti Kdaj si se za^el ukvarjati z at-

letiko? 
»Za atletiko sem se začel zani-

mati v petem razredu osnovne 
šole. Od začetka nisem pokazal, 
da bo kaj iz mene, vendar me je 
tovariš spodbujal .« 

Kolikokrat tedensko treniraš? 
»Treniram pet do šestkrat te-

densko in na treningu naredim 
okrog dvajset skokov.« 

Kristijanu je t rdo delo prine-
slo že lepe uspehe, saj ima naj-
boljši rezultat v mladinski kon-
kurenci v Jugoslaviji, ki ga je do-
segel letos na državnem prven-
stvu v Celju, ko je preskočil 208 
centimetrov. Na mednarodnem 
mitingu Alpe-Adria je dosegel 
tretjč mesto, na Savaria pokalu. 

prav tako z mednarodno udelež-
bo, pa je zasedel drugo mesto v 
skoku v višino. 

Ker se mnogokrat udeležuje 
tekmovanj, nas je zanimalo, ka-
ko se pred tekmovanjem počuti. 

»Pred tekmovanjem nimam 
treme, skrbi me edino, da zjutraj 
ne zamudim vlaka.« 

Za doseganje dobrih rezulta-
tov so potrebni tudi solidni po-
goji za vadbo. 

»Pogoji za delo niso najboljši. 
Stadion bi lahko bil bolj nego-
van, dvorana je slaba, upam, da 
bo v novi telovadnici boljše. Je 
pa tudi pomanjkanje trenerskega 
kadra, saj imamo samo enega 

trenerja, trenira pa nas petind-
vajset.« 

Treningi, ki potekajo šestkrat 
tedensko, zahtevajo veliko odpo-
vedovanja in časa. Se ti to kaj 
pozna v šoli? 

»S šolo nimam problemov. 
Kadar moram zaradi tekmovanj 
prej iz šole mi to dovolijo. Ver-
jetno pa bi bil učni uspeh lahko 
boljši, & bi bil več doma.« 

Kakšni pa so tvoji načrti za 
bodočnost? 

»Cilj so mi balkanske mladin-
ske igre, čez dve leti pa evropsko 
mladinsko prvenstvo in pa seve-
da zboljšanje rezultata.« 

SM 
Kristijan Kovač 

Foto: M. Ozmec 

Drava—Steklar 2:3 (0:1) 
Prvo srečanje v jesenskem aeiu prvenstva na domačem ign$Cu ni 

bilo uspešno. Kljub prizadevanju domače enajsterice, domačini igra-
jo vse premalo napadalno, vse premalo je strelov na vrata nasrotnika. 

Gostje kot rutinirana ekipa ni dovolila presenečenja. Že v prvem 
delu so dominirali na igrišču in v 38. minuti dosegli vodstvo po Kora-
žiji. Domačini do polčasa kljub prizadevanju niso uspeli ogroziti nas-
protnega vratarja. 

V nadaljevanju je postala igra živahnejša in v 57. minuti je po 
prekršku v kazenskem prostoru Glažar iz 11-metrovke izenačil. Vese-
lje domačinov je bilo kratko, saj je tri minute zatem sodnik dokaj ne-
razumljivo dosodil 11-metrovko za goste. Uspešen je bil Treboljšek, 
ki je bil v 77. minuti ponovni strelec za goste. Končni rezultat je po-
stavil Levanič v 89 minuti. 

Slab sodnik Bukovec iz Lendave dogodkom na igrišču ni dora-
sel, saj je skušal disciplino krojiti z rumenimi kartoni, zato ga je ob 
koncu nad 150 gledalcev izžvižgalo. 

Za Dravo so nastopili: Krajnčič, Levanič, Otočnik (Metličar), 
Kralji Kmetec, Ljubeč, Tošak, Glažar, Artenjak, Korošec, Grabar. 

anc 

Zavrč—Apače 5:2 
Kljub visokemu porazu, kateremu je botroval sodnik z nerazum-

ljivimi odločitvami (enajstmetrovka pa še dosti tega), so gostje iz 
Apač pokazali precej dobro igro. Ker je moštvo popolnoma pomlaje-
no, ni bilo pričakovati večjega presenečenja v gosteh. Domačini so si 
zmago sicer zaslužili (ne tako visoko), verjetno tudi z rutinirano in pa 
precej grobo igro. To kaže, da jim je moral sodnik podeliti kar 3 ru-
mene kartone. Prišlo je tudi do več prekinitev in razprav (sodnik-
igralci), ki so dajali tekmi nešportni videz. Predvsem so prednjačili 
domačini z grožnjami sodniku, ki je v.nadaljevanju (drugi polčas) je 
boljše vodil srečanje. Kljub vsemu se je tekma končala brez večjih in-
cidentov. 

• Mlado moštvo iz Apač ni vložilo pritožbe, ker se zaveda, da ima 
pred sabo še dosti dela in da mora z dobro igro, s športnim vedenjem 
in predvsem discipino doseči uspeh, ki verjetno ne bo izostal. 

Nekaj zelo prizadevnih članov odbora s predsednikom na čelu si 
prizadeva obdržati renome društva, ki je bilo že na visoki ravni. Upa-
mo kot nekdaj, da bodo načrtovano gradnjo objektov in pa ostalih 
hotenj tudi uresničili. Zaželimo jim mnogo športne sreče in pa uresni-
čitev njihovih želja. - S. Knaus 

t 

Republiško srebro Zdenki Matjašič 
Večkratna prvakinja Slovenije z MK puško v trojnem položaju 

Zdenka Matjašič iz Strelske družine Tumišče je na minulem prven-
stvu najboljših strelcev in strelk Slovenije v Ljubljani, osvojila med 
članicami srebrno medaljo. Nastreljala je 487 krogov (od 600 možnih) 
in le za 3 kroge zaostala za prvakinjo Jagrovo iz Celja. Z n jo se bo po-
novno srečala med najboljšimi strelkami države na prvenstvu Jugosla-
vije 22. septembra v Zenici. Želimo ji, da bi vsaj ponovila uspeh iz le-
ta 1981, ko je v Varešu s 500 krogi osvojila zvezno srebro. 

Iz prvenstva Jugoslavije v disciplini TRAP (glinasti golobi), ki je 
bilo končano 1. septembra v Sarajevu, sta se zadoV^oljna vrnila udele-
ženca Ptuja Anton Hlupič in Franc Muzek. Prvi je bil 14. drugi pa 16. 
med 73. tekmovalci. Oba sta se uvrstila na pozivne kontrolne turnirje, 
na katerih bo 6 najboljših prišlo v sestav državne reprezentance za 
bližnje evropsko prvenstvo, ki bo predvidoma v Jugoslaviji. Torej se 
j ima nudijo velike možnosti za še večji uspeh, kar j ima tudi vsi Ptujča-
ni želimo. K. A. 

Priprave kegljačev 
na jesensko sezono 
Kegljalči ptujske Drave, ki tekmujejo v regijskem tekmovanju v 

B skupini, se temeljito pripravljajo na jesenski del prvenstva. Keglja-
nje zahteva precej fizične pripravljenosti zato trenirajo dvakrat teden-
sko in vsak član ekipe še v svojem krožku. V programu priprav so tudi 
prijateljske tekme. 

Prejšnjo sredo so povabili v goste kegljače iz Prepolja, ki tekmu-
jejo v A skupini. Ptujčani so nastopili v postavi: Zajšek 369, Vranješ 
392, Ilič 397, Cafuta 355, Plajnšek 383 in Seruga s 420 podrtimi keglji. 
V ekipi ni bilo standardnega Colmariča, ki še ni dovolj pripravljen in 
Špehonja, ki ima kot trener N K Aluminija precej obveznosti. V ožjem 
izboru za ekipo sta še Saidl in Zoreč. Proti oslabljeni ekipi Prepolja je 
Drava zmagala za 101 kegelj. Ob koncu tedna Ptujčani gostovali v 
Prepolju. Do začetka tekmovanja bo še nekaj temeljitih treningov, 
lahko pričakujemo še boljše rezultate. S. Vičar 

VSI NA KOLO ZA 
ZDRAVO TELO 

Športno društvo lumišče in ZTKO Ptuj pnpravljata množično 
trimsko akcijo pod naslovom Vsi na kolo za zdravo telo, ki bo v nede-
ljo, 15. septembra in se bo pričela ob 9.00 uri, zbirališče udeležencev 
te akcije pa je pred Domom občanov Tumišče. 

Kot smo lahko v Tedniku zasledili, bi morala ta akcija biti že v 
mesecu avgustu, vendar je prizadevnim organizatorjem takrat pona-
gajalo vreme. Torej akcija bo to nedeljo in bo potekala izpred Doma 
občanov do kužnega znamenja pred Selami, kjer bomo zavili v Apače 
od tam pa v Lovrenc, kjer bo prva kontrolna postaja na igrišču. Nato 
se bomo odpeljali proti Kidričevemu in do igrišča v Hajdini, kjer je 
druga kontrolna postaja, ter od tam nazaj pred Dom občanov, kjer bo 
podelitev značk in nagrad udeležencem te akcije. 

Značke je prispevala ZTKO Ptuj, nagrade za najstarejšo udele-
ženko in udeleženca ter najmlajšega udeleženca pa Športno društvo 
Tumišče. 

Vse udeležence prosimo, da vožnjo prilagodijo cestnim razme-
ram in upoštevajo cestno prometne predpise na tem delu proge, kajti 
vsak udeleženec vozi na lastno odgovomost. Za morebitno škodo, ki 
jo povzroči udeleženec akcije sebi ali komu drugemu, odgovarja sam 
in ne organizator akcije. 

Torej ljubitelji kolesarjenja v nedeljo se dobimo na množični 
trimski akciji v KS Tumišče. 2 3 
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Dan slo-
venskega 
sodstva 

Pri temeljnem sodišču Mari-
bor — enoti v Ptuju so v petek s 
priložnostno slovesnostjo obele-
žili dan slovenskega sodstva v 
spomin na 3. september 1944, ko 
je predsedstvo SNOS sprejelo 
odlok o začasni ureditvi narod-
nih sodišč in narodnih sodnikih, 
ki so začeli z delom najprej na 
novomeškem in notranjskem 
okrožju, nato pa še ob Sloven-
skem primorju. 

O pomenu dneva slovenskega 
sodstva je govorila Betka Sošta-
rič, vodja ptujske enote, ki je 
poudarila, da sodniki v svojih vr-
stah zaostrujejo odgovornost in 
iščejo notranje rezerve v čimbolj 
učinkovitejši organizaciji dela. 

»Zal pa se pri tem zlasti Temelj-
na sodišča že več let soočajo z 
nepopolno kadrovsko zasedbo, z 
naraščanjem števila zadev, pa tu-
di s pomanjkanjem finančnih 
sredstev. Rešitev seveda ne mo-
remo iskati zgolj v širjenju siste-
matiziranih sodniških mest in 
ostalih delavcev sodišča. Družba 
si mora predvsem prizadevati za 
mimo reševanje sporov in za 
večjo disciplino občanov ter od-
govornost družbeno pravnih 
oseb pri izpolnjevanju obvezno-
sti, da ne bo prihajalo do nepo-
trebnih sodnih intervencij« . . . , 
je med drugim poudarila Betka 
Soštarič. 

V ptujski enoti je trenutno za-
oslenih 48 delavcev, od tega de-
set sodnikov, trije strokovni so-
delavci, pripravnik in 35 delav-
cev s področja administrativno 
tehnične dejavnosti. Planb dela 
je presežen za dobrih 30 odsto-
tkov, žal pa za nagrajevanje de-
lovne uspešnosti ni denarja. 

Posebno zaskrbljujoče stanje 
pa predstavljajo nerešene zemlji-
ško knjižne zadeve, ki se iz mese-
ca v mesec povečujejo. Razlog je 
v obsežnih agromelioracijskih in 
komasacijskih delih, ki imajo za 
posledico več opravil v zemjiški 
knjigi. V enoti v Ptuju so sicer s 
prerazporeditvijo dodatnih de-
lavcev sicer veliko stvari že ure-
dili, vendar s tem kadrom v celo-
ti ne bodo mogli odpraviti zao-
stankov in preiti na normalno 
poslovanje, izvršni svet skupšči-
ne občine Ptuj so zato že zaprosi-
li za dodatna finančna sredstva 
in izdajo soglasja za zaposlitev 
enega zemljiško knjižnega refe-
renta. 

Problem pa je tudi sama sod-
na stavba, ki izvira iz 14. stoletja 
in kljub nekajkratnim adaptaci-
jam še povsem ne ustreza. Gre 
predvsem za zunanjost, oziroma 
za odpadanje ometa, ki že ogro-
ža varnost. 

mš 

V MARIBORU ODPRU RAZSTAVO AKT FOTOGRAFU STEPHANA LUPINA 

»Rad imam ljudi s problemi« 
Prejšnji petek so v dvorani ma-

riborskega študentskega kultur-
nega centra ob Gosposvetski ce-
sti odprli pod okriljem tednika 
Kaj razstavo akt fotografij Step-
hana Lupina. 

Kajpak pa ni šlo samo za kla-
sično predstavitev njegovih del. 

temveč je Lupino na otvoritvi 
svoje razstave poskrbel za show s 
»happenningom«, kakršnega so 
že bili videli v Beogradu, Zagre-
bu, Splitu in Dubrovniku, tokrat 
pa se je prvič predstavil v Slove-
niji. Eden najboljših akti foto-
grafov sploh, je namreč tudi v 
Mariboru (tako kot je bil oblju-

bil) slikal gola dekleta — svoje 
modele, pri čemer je kajpak pri-
šlo na račun kakšnih petsto golo-
te željnih — obeh spolov žal jih 
je 150 kljub veliki dvorani mora-
lo ostati pred vrati), ki so kot za-
stavo pritiskali na sprožilce svo-
jih fotografskih aparatov. Vsi, ki 
so prišli, so imeli možnost slika-
nja, ali pa biti slikani. Žal pa 
prostovoljcev, bržkone zaradi 
sramežljivosti, ni bilo. 

In kdo je pravzaprav Stephan 
Lupino? Po rodu Varaždinčan, 
ki sedaj živi v New Vorku, je bil 
sražar znanih osebnosti (katerih, 
tega ne pove), evropski prvak v 
karateju, filmski igralec, pred-
vsem je igral negativce, že kakšni 
dve leti pa se ukvarja s fotografi-
ranjem aktov oziroma bolj ali 
manj slečenih deklet. Sila uspe-
šno, saj objavljajo njegove foto-
grafije tudi tako znane revije kot 
so Vogue, Lui in druge. Malce 
ekscentrični Lupino — zelo rad 
dela sklece kjerkoli se pojavi, 
najsibo tiskovna konferenca ali 
gostinski lokal — zase pravi, da 
ni fotograf, temveč »impress-
hings«, kar naj bi pomenilo, da 
so njegove fotografije samo re-
zultat osebnega navdiha. Prav 
navdih naj bi bil njegov pravi 
ključ do uspeha, saj kot sam pri-
znava, sploh ne pozna fotograf-
ske tehnike, filme pa mu razvija-
jo drugi. Svojih modelov ne išče 
med manekenkami in zanimivi-
mi obrazi, kljub temu, da je foto-
grafiral Terenca Stampa, Billijal-
dola, Bianco Jagger, Harrisona 
Forda, Irene Papas, skupino Po-
wer Station in druge. Najraje fo-
tografira navadna dekleta oziro-
ma ljudi s problemi. In kdor jih 
nima, je po njegovem navaden 
norec. 

Razstava Stephana Lupina bo 
v Mariboru (Gosposvetska cesta 
83) odprta do trinajstega septem-
bra, vstopnina pa je sto dinarjev. 
Sicer pa njegove akte objavlja tu-
di Kaj. 

Aleš Mišič »Happenning« Stephana U i p i u v Maribora Foto: Igor Napast 

DVAJSETI JUBILEJNI POHOD, ORGANIZATOR REVUA TELEKS 

100 žensk na Triglav 
Izmed 700 prijavljenih kandidatk, sva bili izžre-

bani tudi dve Ptujčanki, Zvonka Kneževič, sekre-
tarka izvršnega sveta SO Ptuj in jaz. Preživeli smo 
lepe trenutke, ki so bili kdaj pa kdaj tudi »popo-
prani«. Med nami so bile tudi Spličanke, gostje 
20. jubilejnega pohoda na Triglav. 

Vrh Triglava je osvojilo 98 pogumnih žensk, 
med njimi tudi take, ki opravljajo samo svoj po-
klic in doma gospodinjijo. Torej brez najmanjše 
priprave, šlo jim je izredno težko, a zmogle so, kar 
jim je za čestitati. 

Najstarejša udeleženka je bila 75-letna Marija 
Meško iz bližine Komne, najmlajša Sabina Zadel 

i? Ljubljane, je dopolnila trinajst let; tukaj se je 
prvič srečala s planinami. 

Za našo varnost so skrbeli slovenski alpinisti in 
gorski reševalci: Tone Sezon, Marjan Keršič-Be-
lač. Tone Jeglič, Franc Zupan, Janez Brojan, Jože 
Govekar, Mitja Košir, Klavdij Mlekuž, Roman 
Robas, Mito Smolej in Andrej Trink. V zdravstve-
nih težavah sta pomagala zdravnika Janez Ruper 
in France Župančič. 

Pohod je spremljala triglavska pošta, tokrat 
enajstič. Vodil jo je Lojze Bavdek. Izplačevala je 
denarne čeke, sprejemala priporočene pošiljke in 
zavoje do 5 kg. Odpravila je okoli 3000 razglednic. 

O doživetjih bom napisala prihodnjič. 
E. Zupančič 

Popevka Vesele jeseni '85 
Leto je naokoli in znova je 

pred nami najstarejši slovenski 
popevkarski festival Popevka ve-
sele jeseni '85. V soboto, 14. sep-
tembra ob 20. uri se bo v večna-
menski dvorani Tabor zvrstilo 16 
novih narečnih popevk, ki so jih 
izbrali izmed 57 prispelih na raz-
pis. Organizator festivala — dru-
štvo glasbenih delavcev Harmo-
nija iz Maribora — je prepričan, 
da bo tudi letos med popevkami 

vsaj ena takšna, ki bo postala 
uspešnica, saj je kakovost izbra-
nih skladb tako po glasbeni pla-
ti, kot besedilih na zavidljivi ra-
vni. Festivalni orkester bo tudi 
tokrat vodil profesor Edvard 
Holnthaner, prireditev pa bo ta-
ko kot lani tudi letos neposredno 
prenašala ljubljanska televizija, 
ki bo poskrbela tudi za ustrezno 
sceno. Radijski poslušalci pa bo-
do lahko prisluhnili neposredne-

mu prenosu festivala na drugem 
programu Radia Ljubljana in pr-
vem programu mariborskega ra-
dia. 

Na samem festivalu bo na pro-
daj kaseta z vsemi 16 festivalski-
mi skladbami, v dogovoru pa je 
še izdaja velike plošče. Kot obi-
čajno bosta tudi letošnji festival 
vodila Mariborčana Metka Šišer-
nik-Volčič in Vinko Šimek. 

Poslušalci bodo za najbolj vše-
čne popevke glasovali tako kot 

doslej in sicer v dvorani Tabor in 
na radijskih postajah v Sloveniji. 
Medtem ko bodo člani žirije v 
odmoru seštevali glasove, pa so 
za gledalce v dvorani pripravili 
modno revijo. Manekenke in 
manekeni bodo predstavili mo-
dele, ki so na voljo v prodajal-
nah VEM A. Se to: letošnje 
vstopnice veljajo 400 in 500 di-
naijev, v predprodaji pa so pri 
INEXU na Slomškovem trgu v 
Mariboru. Pohitite da jih še do-
bite. 

M. Ozmec 

V tednu od 3. do vključno 10. septembra so miličniki postaje milice 
Ptuj in oddelkov posredovali v šestih prometnih nesrečah in pri tem zabe-
ležili štiri hude in dve lažji telesni poškodbi. Vzroki nesreč so bili pretesno 
prehitevanje, neprimerna hitrost in neprevidnost otroka. Materialna ško-
da na vozilih je ocenjena na okoli štirideset tisočakov. 

Miličniki opozarjajo na previdnejšo vožnjo, predvsem sedaj, ko se 
bo pričelo spravilo poljskih pridelkov. Vozniki kmetijske mehanizacije naj 
pazijo, da ne bodo nanašali na vozišče blata in kamenja, kar bi nevar-
nost še povečalo. Sicer pa bodite pozorni tudi na svetlobna telesa, saj se 
je že pričela jutranja in večerna megla. 

OTKOK PRED AVTOMOBIL 

v sredo, 4. septembra ob 19.45 
je prišlo do hude nezgode v 
Spodnji Hajdini. Voznik osebne-
ga avtomobila Jože Zagoršek iz 
Podlehnika je peljal iz smeri Ptu-
ja proti Hajdini. Pri hiši št. 113 v 
Spodnji Hajdini mu je pred avto-
mobil nenadoma stekel otrok B. 
G. iz Hajdine. Prišlo je do trče-
nja, pri čemer je dobil otrok hu-
de telesne poškodbe in so ga pre-
peljali v ptujsko bolnišnico. 

ZAPEUAL S CESTE 
Do hude prometne nezgode je 

prišlo tudi v soboto, 7. septem-
bra na lokalni cesti v naselju 
Pongerce. Voznik kolesa z mo-
torjem Janez Kušar iz Sikol je 
peljal iz smeri Cirkovc proti Si-
kolam. 

Zaradi neprilagojene hi-
trosti ga je v ovinku zaneslo s ce-
ste, kjer je padel. Pri tem se je 
hudo poškodoval, zaradi česar 
so ga prepeljali v ptujsko bolniš-
nico. 

ZARADI SLABE CESTE . . . 
je prišlo do hude nezgode v to-

rek, 10. septembra ob 5.40 na Za-
grebški cesti v Ptuju. Izven nase-
lja se je proti Ptuju peljala vozni-
ca kolesa Lizika Humer iz Po-
brežja. Zaradi luknje na cesti je 
nenadoma zapeljala v levo in pri 
tem trčila v mimo vozečega voz-
nika kolesa z motorjem Franca 
Merca iz Dravinjskega vrha. Pri 
tem je padla po cestišču v trenut-
ku, ko je za njo pripeljal drug 
voznik kolesa z motorjem Anton 
Vindiš iz Vidma. Ta vozila ni 

mogel ustaviti in jo je prevozil, 
pri čemer je kolesarka dobila hu-
de poškodbe, lažje pa voznik 
Vindiš, ki je zatem padel. 

- OM 

MOTORIST HUDO RANJEN 
V sredo je Alojz Perko iz Bo-

lečke vasi vozil kolo z motoijem 
po cesti proti Selam. V Zgornji 
Pristavi ga je zaneslo na banki-
no, izgubil je ravnotežje, padel in 
se pri tem hudo ranil. Prepeljali 
so ga v ptujsko bolnišnico. 

BENCIN SE JE VŽGAL V GA-
RAŽI 

Branko Ribič je v Reševi ulici 
12 v Ptuju, 4. septembra v garaži 
varil podvozje na svojem avto-
mobilu. Pri tem je nagnil avto na 
bok, IZ rezervoarja je začel teči 
bencin in se vžgal. Ogenj je zajel 
avto in poškodoval strop garaže, 
omejili in pogasili so ga ptujski 
gasilci. Škode je za okoli 150.000 
din. 

POŽAR NA KOGU 
V soboto, 7. septembra po-

poldne je izbruhnil požar na sta-
novanjsko-gospodarskem po-
slopju Jožeta Ceha na Kogu št. 
59. Zgradba je bila krita s saloni-
tnimi ploščami. Zgorelo je ostre-
šje, okoli 5 ton sena, motoma ro-
čna žaga, več poljedelskega 
orodja, v stanovanjskem delu pa 
pohištvo in oblačila. Požar so 
pogasili gasilci iz Središča ob 
Dravi, Vitana, Koga, Godenin-
cev in Presike. Škode je za 1,2 
milijona dinarjev. Vzrok požara 
pristojni organi raziskujejo. _ 

Zgodovinsko društvo 
Ptuj vabi 

Na seji izvršnega odbora Zgodovinskega društva Ptuj so v pone. 
deljek sklenili, da bodo 21. septembra organizirali izlet za svoje člane 
in druge ljubitelje zgodovinskih znamenitosti in lepot naše ožje do. 
movine. 

Izletnike bo pot z avtobusom ali z dvema (odvisno od števila pri. 
jav) peljala čez Ptujsko goro po dolini Dravinje do Poljčan in od tam 
do Podčetrtka, kjer bo krajši postanek, nato skozi Brežice do Kosta-
njevice, kjer bo ogled številnih znamenitosti in tudi kosilo. Obiskali bi 
še kartuzijo v Pleterjah in se potem skozi Novo mesto in po dolini 
Mirne, ob Savi in Savinji navzgor do Celja vmili na Ptuj. 

Stroške izleta nosi vsak udeleženec sam, prevoz, nekaj čez 
300 km bo stal 1350 din in ga plača vsak ob prijavi, kosilo, drugo hra-
no in pijačo bodo udeleženci plačevali sproti. Prijave sprejema bla-
gajničarka draštva, ki dela v Zgodovinskem arhivu Ptuj, telefon 
771-619, najkasneje do ponedeljka, 16. septembra do 10. ure. Odhod 
iz Ptuja bo v soboto, 21. septembra ob pol sedmih, povratek pa isti 
dan zvečer okoli 20. ure. 

V soboto, 7. septembra opoldan, sta se v poročni dvorani ptuj. 
skega magistrata poročila Ingrid Kmetec in" Bojan Ropret. Oba sta 
znana športnika. Ingrid je vrsto let uspešno igrala v vseh ekipah roko-
metnega kluba Drava, sedaj pa študira v Ljubljani. Bojan je eden na-
ših najboljših športnikov, najboljših kolesarjev vseh časov, udeleže-
nec mnogih mednarodnih tekmovanj, svetovnih prvenstev in olimpij-
skih iger, član KK Sava iz Kranja. Zakoncema iz Podvinc in Preddvo-
ra želimo vse najlepše! Tekst in foto: I. kotar 

Po, nekateri pravijo osodiieni, DA ju je pred izhodom pričakal riiji dež 

Posnetek za spomin v svatovskem krogu 

Rodile so: 
Irena Čeh, Podvinci 120/a — 

Marka; Marija Rubin, Jastrebci 
9, Kog — Matejo; Jožica Belšak, 
Sp. Ključarovci 17 — dečka; 
Marjanca Kosi, Krčevina 14 — 
Renato; Slavica Horvat, Kicar 
I I I — Sanjo; Jožefa Bombek, 
Ul. 25. maja 4 — dečka; Helena 
Radojevič, Kraigherjeva 14 — 
deklico; Marija Fajfar, Ivanjkov-
ci 62 — dečka; Helena Curin, 
Kajžar 45 — Jasmino; Božena 
Jurgec, Hrastovec 18 — Natali-
jo; Jelka Slamberger, Tomšičeva 
II , Slov, Bistrica — Urško; 
Zdenka Pajnkihar, Golobova 12 
— deklico; Marjetka Draškovič, 
Stmišče 25 — Katjo; Marija Me-
znarič, Stojnci 86 — deklico; 
Marija Omik, Biš 60 — dečka; 
Irena Drevenšek, Vošnjakova 3 
— deklico; Rozalija Ivanuša, 
Mestni trg 5, Ljutomer — Darin-
ko; Angela Karo, Cirkulane 21 
— Janjo; Božena Lunežnik, Vi-
sole 34, Slov. Bistrica — Urba-
na; Suzana Leber, Gregorčičev 
dr. 8 — Katjušo; Pavla Jelen,^ 
Stara cesta 22/a, Ljutomer — 
Karmeno; Ivanka Jaušovec, Mu-
zejski trg 2 — deklico; Slavica 
Sumenjak, Zamušani 20 — de-
čka; Jožica Dolinšček, Razkrižjt 
6, Ljutomer — Aleša; Milena 
Belšak, Vel. Okič 5 - Andrejo; 
Milica Zajšek, Podlože 12 - de-
klico; Lidija Veber, Trstenjakova 
9 — deklico. 

Poroke: 

Stanislav Krajnc, Videm~~^ 
Ptuju 27 in Marija Jurgec, Videm 
pri Ptuju 27; Anton Kodrič, Ko-
čice 6 in Elizabeta Fideršek, Ko-
čice 50; Bojan Ropret, Hotemaže 
47 in Ingrid Kmetec, Podvinci 
40. 

Umrli so: 
Franc Kopčič, Straže 3, roj. 

1914, umrl 5. sept. 1985; Alojzija 
Vajda, Bukovci 70, roj. 1918, 
umria 5. septembra 1985; Janez 
Aubelj, Majšperk 76, roj. 1912, 
umri 5. sept. 1985; Anica Pun-
gračič. Turški vrh 87, roj. 1896, 
umrla 5. sept. 1985; Konrad 
Munda, Tmovci 6, rojen 1936, 
umri 6. sept. 1985; Kari Nidor-
fer, Lešnica 26, roj. 1918, umri 7. 
sept. 1985; Ivan Domiter, Tmo-
vec, Varaždinske toplice 65, roj. 
1932, umrl 7. sept. 1985; Jožef 
Matjašič, Orešje 7, roj. 1908, 
umri 3. sept. 1985. 

TEI>NIK 
izdaja zavod za časopisno in ra-
dijsko dejavnost RADIO-TEDNIK 
62250 Ptuj, Vošnjakova 5, poštni 
predal 99. Ureja uredniški kole-
gij, ki ga sestavljajo vsi novinarji 
zavoda, direktor in glavni ured-
nik Franc Lačen, odgovorni 
urednik Ludvik Kotar, tehnični 
urednik Štefan Pušnik, novinarji: 
Jože Bračič, Ivo Ciani, Nevenka 
Dobljekar, Franc Fideršek, Maj-
da Goznik, Martin Ozmec in 
Marjan Šneberger. Uredništvo in 
uprava Radio-Tednik, telefon 
(062) 771-261 in 771-226. Celo-
letna naročnina znaša 1.500 di-
narjev, za tujino 2.400 dinarjev. 
Žiro račun SDK Ptuj 
52400-603-31023. Tiska ČGP Ve-
čer Maribor. Na podlagi zakona 
o obdavčevanju proizvodov in 
storitev v prometu je TEDNIK 
uvrščen med proizvode, za kate-
re se ne plačuje temeljni davek 
od prometa proizvodov. 


